
Елімізді� батысы мен 
о�т�стік об лыстарында�ы 
ауыл шаруа шы лы�ын т�-
ралат�ан �уа�шылы� А�мо-
ланы да айналып �тпеді. 
Жауын-шашынны� азды�ы 
мен ауыл шаруашылы�ы 
д ә н д і - д а � ы л  д а р ы  м е н 
шабынды�тарды� �азіргі 
жа�дайы ала�датарлы�. 
"сіресе, со��ы апталарда 
бол �ан �атты ыс ты� пен �рт 
о�и�аларыны� жиілеуі мал 
жайылымы мен шабынды� 
жерлерді та�ырлап кеткен. 
М�ны мен �оса жер емген 
д и � а н д а р д ы �  д а  е т к е н 
е�бектерін еш кетіруі бек 
м�мкін. 
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Елімізде әкімдердің алғашқы 
сайлауы сынақ ретінде 1999 
жылы ұйымдастырылды. Содан 
бері ауыл әкімдерінің сайлауы 
аудан басшысының ұсынуымен 
мәслихат депутаттарының дауыс 
беруі арқылы жанама түрде !ткі-
зіліп келді. Дегенмен соның !зін-
де тосынсыйлар болып тұр ды: әр 
жылдары сайлауларда бірқатар 
!ңірде аудан басшылары ұсынған 
үміткерлер мен бұрынғы іс ба-
сын дағы әкімдер емес, басқа 
адам дар сайланып кеткен кездер 
кез десіп жататын. Ал қазіргі тіке-
лей сайлау барысында мұндай 

күт пеген жағ дайдың к!п бола-
тыны тіпті де кү мәнсіз. Дегенмен 
заңда ауыл әкім дерін сайлаумен 
бірге, оларды ор нынан алып тас-
тау механизмі де жазылған, сон-
дықтан «кез дей соқ» сайланып 
кет кен ондай жай сыз қызмет кер-
лерден құтылу дың амалдары да 
дайын.

ХАЛЫҚТЫҢ 
БЕЛСЕНДІЛІГІ АРТАДЫ
Ауыл әкімдері сайлауының 

маңы зы сол – қазірге дейін 
тәуел     сіз Қазақстанда тек Прези-
дент сайлауы тікелей дауыс беру 

жүйесі арқылы жүргізіліп кел ді. 
Атқару шы биліктің басқа тар-
мақтарының бәрінің бас шы лары 
не жоғарыдан тағайын дала ды, не 
солардың ке лісімі  арқылы 
бекітіледі. Мем ле кет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың бас-
шылығымен жүр гізіл ген саяси 
ре форманың негі зінде енді ау-
дандық маңыздағы қалалар дың, 
кенттердің, ауылдар дың, ауыл-
дық округтердің әкім дерін сайлау 
ті келей дауыс беру арқылы !ткі-
зіле тін болды. 

(Жалғасы 6-бетте)

6

5

ӘКІМДЕР САЙЛАУЫНАН 
НЕ КҮТУГЕ БОЛАДЫ?

ӨРІСІҢДІ ӨРТ ШАЛСА...

Шілде айында елімізде ауыл әкімдеріні� сайлауы басталады. Б�л саяси нау�анны� 
б�рын�ыдан басты ерекшелігі – халы� тікелей дауыс беру ар�ылы �з дері �ала�ан 
�міткерін та�дап  алады. Алайда ауыл хал�ы әкім сайлауына дайын ба? Трайбализм, 
жерлестік �ршіп кетпей ме?

ТОРҒАЙ ДАЛАСЫНДА 
ТҰТАНЫП...

Маусымның соңына қарай 
Қостанай облысының Аманкелді 
ауданы аумағында найзағай сал-
дарынан 600 гектардан астам 
жерді жалын шарпыды. Одан 
кейін бір емес, 8 жерден жай түсіп, 
к!рші Жангелді ауданындағы 
«Алтын Дала» резерватының аума-
ғынан қою түтін бұрқ ете қалды. 
Он шақты күнге ұласқан алапат 
!ртке ауыл тұрғындары мен жер-
гілікті бірді-екілі !рт с!ндірушілер 
ескі техника, жалаң қолмен ие 
бола алмай қалды. Онсыз да биыл 
қырда ш!п шығымсыз болып, мал 
жайылатын жер тарылып бара 
жатыр еді, т!беден жай түскен 
мына жайт қыстың қамын күйттей 
алмай жатқан жұртты одан сайын 
есеңгіретіп тастады. Биліктен к!-
мек күтіп шаршаған Екідің, Жаңа-
қала, К!лқамыс ауылдарының 
тұрғындары қызыл жалынға трак-
торға тіркелген б!шкемен су 
құйып, аяқтарының астын киіз 
бай ланған құрықпен сабалап 
әлектенді.

«Арқалықтан бір автобус адам 
келді к!мекке. Бірақ қолдарында 
құралдары жоқ, жалаң қолмен не 
істей алады? Күннің ыстығы мен 
самал жел жағдайды ушықтырып 
барады» деп ашынды сонда Жаңа-
қала ауылының тұрғыны. Оның 
айтуынша, қала әкімдігі жіберген 
ескі !рт с!ндіру к!лігі жолда 
!зен  нен су алып жатқанда батпақ-
қа батып, бұзылып тынған. Ал, 
Ар қалық қаласы т!тенше жағдай 
б!лімінің аға инженері, азаматтық 
қорғау лейтенанты Данияр Рүсте-
мов ауылға !рт с!ндіру қызметі 
шыққанмен, шал ғайда байланыс-
тың жоқ тығынан олардан хабар 
ала алмағанын жасырмады. Сол 
кезде  Жангелді  ауданының 
Аралбай ауылы аумағында !рт 
әп-сәтте 40 гектар ау маққа жайы-
лып, Амангелді  ауданының 
Қабырға ауылдық округінде де 

тілсіз жау халыққа түн ауғанша 
бой бермей жатқан-ды.

Оқиғадан сырттай хабар алып 
отыр ған Арқалық қаласының 
бұрынғы әкімі Жомарт Түбекбаев: 
«Маңғыстау, Қызылордада ш!п, 
су жоқтықтан мал қырылуда. Бір 
айдан бері Торғай жақта дала !рті 
күшейіп, жайылым мен шабын-
дықтар жанып, техника жоқтықтан 
халық жалаңаш қолмен с!ндіре 
алмай, қиналып жатыр. Мұндай 
апатты жағдайда Үкімет басшысы 
апат орнына барып, жедел шешім, 
шұғыл шара қабылдау керек қой. 
Апат орнына Үкімет басшысы 
түгіл, облыс әкімі де бармаған. Не 
ойлары бар екен?» деп астанадан 
үн қатты. Ал оған Арқалық қала-
сының әкімдігі әлеуметтік желі 
арқылы !з уәжін айтып ақталды. 
Айтуынша, қалалық !рт с!ндіру 
б!лімінен әр ауылға бір-екі тех-
ника мен ондаған маман жіберіл-
ген. «Екідің, Жаңақала ауылдары 
аймағындағы дала !рті кезінде 
Арқалық қаласы әкімінің орын-
басары Ерлан Раисов, қалалық 
ТЖ б!лімінің бастығы, азаматтық 
қорғау капитаны Асылхан Нұрға-
лиев !рттің басында болып, ұйым-

дастыру жұмыстарын жүргізді. 
>рттің с!ндірілу барысы қала 
әкімі @мірхан Асановтың жіті 
қадағалауында болды», – дейді 
одан әрі. Алайда Қостанай облы-
сынан қосымша күш жұмылды-
рыл  мауы салдарынан, шала бық-
сып барып, қайта тұтанған ол !рт 
Екідің ауылының Жайлаук!л, 
Жы ланды, Қыналы, Сатый, Сар-
бас, тағы басқа жайлаулары мен 
қыстақтарының жайылым, ша-
бындық жерлерін түгел отқа ораған 
қалпы, ақыры Қарағанды облысы-
ның к!ршілес Ұлытау ауданына 
!рлеп кете барды. Оны Қостанай 
об  лы сының әкімі  Архимед 
Мұхамбе товке қарағанда пы-
сықтық  танытып, Ұлытау ауданына 
тікұшақпен бара қойған Қарағанды 
облысының әкімі Жеңіс Қасымбек 
!з аузымен айтты, «Ұлытаудың 
Шеңбер, Қор ғасын ауылдары ар-
қылы Қостанай облы сынан келген 
!рт» деп. Ал Арқалық қаласының 
әкімдігі жа лын мен ар па лысып 
жүр ген жергі лік ті тұр ғын дардың 
к!зін бақы рай тып қойып, «!ртті 
ауыздықта дық» деу ден танатын 
емес.

(Жалғасы 3-бетте)
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Ж�тты� бірі – �рт. Биыл *аза�станда аптап ысты�тан �уа�шылы�пен �атар, дала �рті 
де ерекше к�шейіп кетті. Бірнеше ��ірде шаруалар жайылым, шабынды� жерлерінен 
айырыла бастады. "сіресе, ел +кіметіні� иек астында�ы Ар�а т�сінде орналас�ан 
*ара�анды, *останай облыстары тілсіз жауды� зардабын �атты тартып жатыр. Соны� �зі-
а� жемш�п пен ет ба�асын шары�тата т�сері с�зсіз.

Шаруалар жерлерінен айырылып жатыр. Оларды� пайларын ірі ком паниялар несие алу 
�шін кепілдікке �ою�а ���ылы. Ал �арызынан ��тыла алма�ан кәсіпкерлерді� кепілдігін банк 
не бас�а �аржы компаниясы о�ай-а� сатып жібере алады. Жері нен айырыл�анын естіп сот�а 
ж�гін ген ауылды�тарды� ма�дайы тас�а тиюде. 2йткені сот оларды� талап-арызын 
�ана�аттандырмайды. О�ан жалпы жиналыста �абылдан�ан шешім себеп. М�ндай жиналыс�а 
барлы� пай иелеріні� атынан бір-а� адам �атысып, келісім бере алады. *а�аз�а �ол 
�ойыл�аннан кейін «�а заншыны� �з еркі, �айдан ��ла� шы�арса». 

Шаруалардың маңдайы 
тасқа тиді

Директордың «тағдырын» 
кім шешеді?

Қуаңшылық шаруаға тұсау болды

*о�амда әскердегі әлім жет тік 
әлде де са�тал�аны жайлы  пікір-
лер жиі айтылады. О�ан кей де 
армия �ата рын да ж�р генде �з-
�зіне �ол салатын дар ды� кез-
десіп �алатыны от�а май ��й-
�андай әсер ететіні бар. Ал офи-
цер лер әлім жеттік азай�анын 
ал�а тартады. Алайда әскерде 
суицид мен әлім жет  тік к�ріністері 
�андай де� гейде? "скердегі 
тәртіп �алай ба�ы ланады?

Бисен ЖАҚЫПОВ: 

Қазіргі сарбаздар – 
смартфонмен өскен балалар

«Барма� басты, к�з �ыс-
ты�а» баратын мектеп ди рек  -
торларыны� жолын кесу �шін 
жа�а ереже әзірленіп жа тыр. 
Ендігі жерде педагог терді ди-
ректорды� �зі емес, іріктеу 
комиссиясы �а былдайды. 
Жала�ы лары �с кен сайын 
ауыл м��а лім дері ні� «орны» 
�ым баттай бастады де ген 
пікір лер де бар. Сон ды�тан 
жа�а ереже мектеп тегі жем-
�ор лы��а т�сау сала ала ма?

Жасыратыны жоқ, соңғы жыл-
дары білім бесігіне теңейтін мек теп 
т!ңірегінде түрлі қаңқу с!здер жиі 
с!з болады. Білікті кадрларды 
іріктеп алуы тиіс мектеп ди рек-
торларының креслосы да мың-
даған долларға бағаланатыны 
туралы алып-қашпа әңгімелер бар.

Жақында ғана «Дана» мек тебі-
нің бас директоры Рената Т!ле-
гено ва әлеуметтік желідегі парақ-
шасында директорлық 15 мыңнан 
25 мың долларға дейін баға ла наты-
нын, ал қарапайым мұғалім болу 
үшін 700 мыңнан 1,5 млн тең геге 

дейін қаражат қажет бола тынын 
айтып жазба қалдырған. Айтуын-
ша, бастауыш сынып мұғалімі 
лауазымына жұмысқа орналасу 
үшін 200-300 мың теңге сұрайды.
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Жас отбасыларды баспаналы 
еткен жобалар

Ел егемендігіні� 30 жылды� бе-
де рінде жастар�а аз к��іл б�лін ген 
жо�. "сіресе, жас от басыларды бас-
 панамен �амту ба�ытында баян ды 
ба�дарла малар жанданып, ж�йелі 
жо ба лар�а жан бітті. "рине, тә уел-
сіздікті� ал�аш�ы 10  жыл  ды �ында 
т�р�ын �й ��рылысы баяу ж�ргізіл-
генімен, кейінгі 20 жылды�та ерекше 
�ар �ын алды. Жас отбасы лар ды 
бас пана ба�ы тына кенелт кен ба�-
дар ламаларды� ал �аш �ысы – «Жас 
отбасылар�а арнал�ан т�р�ын �й» 
жобасы. 
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Дайындаған М.БАҚЫТЖАН

«Қазақстандағы құзырлы 
органдардың алдында ядролық 
қарусыздандыру бағдарламасы 
аясында оқтұмсықтардан ресей-
лік тарап тәркілеген қазақстандық 
уран үлесі үшін ақшалай �темақы 
алу туралы �зекті мәселе тұрды. 
Нәтижесі – бюджетке 136,1 мил-
лиард теңге к�лемінде қаражат 
түсті», – деді Мәсімов.

Оның айтуынша, ортаазиялық 
республикалардың біріндегі ар-
найы қызмет барысында Қа-
зақстан ҰҚК ядролық мате-
риалдардың заңсыз айналымымен 
айналысқан трансұлттық қыл-
мыстық топтың жолын кесті. Ол 
қылмыстық топ тың құрамында 
Орталық Азия елдерінің азамат-
тары болған.

Сауда және интеграция минис-
трі Ба�ыт С�лтанов картоп пен 
сәбіз ба�асына �атысты пікір біл-
дірді. 

«Сәбіз бағасына қатысты айтарым, 
к�рші +збекстанда да осындай проблема 
болды. Шындығында, бізде импорттың 
әсерінен сәбіз бағасы қымбаттады. 
+йткені к�рші +збекстан мен Ресейде 
де сұраныс артты. Қазіргі уақытта 
картоптың бағасы арзандап жатыр. 
Күзде баға тағы да т�мендейді», – деді 
Сұлтанов.

Сәбіз тапшылығы барлық �ңірде 
болды. Себебі биыл егіс к�лемі азайған.

Ресей Қазақстанға 136 
миллиард теңге өтемақы төледі 

Картоп пен сәбіз 
арзандай ма?

2
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz

АҚПАРАТ
@aikyngazeti

AI  YNQQ№103 (3960) 
14 ШІЛДЕ 2021 СӘРСЕНБІ

�аза�стан�а тиесілі ядро лы� о�т�мсы�тан тәркіленген уран 
б!лігі "шін Ресей 130 миллиард те&геден астам (шамамен 305 
миллион доллар) !тема�ы т!леді. Б�л туралы 'лтты� 
�ауіпсіздік комитетіні& т!ра�асы Кәрім Мәсімов мәлімдеді.

М�ндай �улы�ты Сыбайлас 
жем�орлы��а �арсы іс-�имыл 
агенттігіні& !&ір бойынша де-
пар таменті әшкере �ылды. 

Департамент мамандарының 
айтуынша, к�пбалалы әкелер мем-
лекетке 14 миллион теңге залал 
келтіріп отыр екен.

Жалпы, тарқатып айтсақ, ҚР 
Азаматтық кодексінің 16-бабына 
сәйкес, он т�рт жасқа толмаған 
балалардың заңды �кілдерінің 
тұратын жері олардың тұрғылықты 

жері болып танылады. Ерлі-за-
йып  тылар арасында неке бұзылған 
жағдайда ата-ананың біреуімен 
балалардың бірге тұруы сот шеші-
мі мен расталады. Алайда бірнеше 
әке �тінішінде балалары сонымен 
бірге тұрады деп к�рсеткенімен, 
сот шешімімен олардың шеше-
сімен тұратыны белгілі болған.

Сол себепті «Азаматтарға ар-
налған үкімет» порталынан к�пба-
лалы отбасыларға берілетін жәр-
демақының ата-аналар арасынан 
тек әкесі тарапынан �тініш біл-

діргендер туралы ақпарат сұра-
тылып, ол тізімдер бойынша қала-
лық сот шешімдерімен сәйкес-
тендірілген.

Нәтижесінде, 27 к�пбалалы 
әке (бас тартуға шешім шығарыл-
ған) 14 337 143 теңгені заңсыз ал-
ғаны анықталған. Қазір   артық 
т�ленген сомадан 150 000 мың 
теңге республикалық бюджетке 
қайтарылса, қалғандарымен тиісті 
жұмыстар жүргізіліп жатыр.

С.САТЫЛҒАН

Жамбылда көпбалалы әкелер 
заңсыз жәрдемақы алып келген

Бірақ осы ауылдың үш тұрғыны 
сібір жарасына шалдыққан.

Облыстық Санитариялық-эпи  -
демиологиялық бақылау депар  та-
ментінің б�лім басшысы Людмила 
Налобина: «Бұл адамдар Приречный 
ауылындағы ЖШС-да жұмыс іс-
теген. Олар малды бақ  қан да немесе 
сой ғанда ауру жұқ тыруы мүмкін», 
– дейді.

Ветеринария басқармасы бас-
шысының орынбасары  Бауыржан 
Бекет: «Болжам бойынша, жырт қыш 
аң-құс, кеміргіштер сібір жа расын 
басқа жақтан әкелуі әбден мүмкін», 
– деп отыр.

Бұған дейін басты ұйымдас тыру шы К. есімді 
азамат ұсталып, қамауға алынғаны айтылған еді. 
Кейінірек тағы екі күдікті – Р. есім     ді әйел мен 
М. есімді ер адам уа қытша ұстау изоляторына қа-
малды. Қылмыстық істі тер геуді Алматы қаласы ПД 
Тергеу басқармасының тергеушілері жүргізіп жатыр. 
Жо ғарыда атал ған ЖШС жұмысшы ларының 
қылмыстық әрекеттері нен зардап шеккендер болса, 
ха барласула рына болады, –  деді Алматы қалалық 
Полиция депар таменті басты ғының орынбасары 
Рүстем Hбдрахманов.

Е&бек және халы�ты әлеу-
меттік �ор�ау министрі Серік 
Шәпкеновті& айтуынша, «Ха-
лы� денсаулы�ы және денсау-
лы� са�тау ж"йесі туралы» 
кодексті& 77-бабына сәйкес, 
кез келген медициналы� рә-
сім, оны& ішінде вакцина да 
екпе алушыны& келісімі ар�ы-
лы �ана ж"ргізіледі. Вакцина-
дан бас тарт�аны "шін әкім -
шілік немесе �ылмысты� 
жауапкершілік за&намада 
к!зделмеген.

Алайда Денсаулық туралы 
кодекстің 104-бабы 1-тармағына 

сәйкес, Қазақстан аумағында жап-
пай ауру таралу қаупі т�нген жағ-
дайда елдің бас санитар дәрігері 

шектеу енгізеді. Оның ішінде, 
кә сіпкерлік және �зге де қызметке 
карантин енгізеді.

Үш адамнан сібір жарасы 
анықталды

Қаржы пирамидасын 
құрғандар құрықталды

Вакцина салдырудан бас тартса, 
жұмыстан шығарыла ма?

�останай облысы Денисов ауданы Приречный ауылын да�ы шаруа �ожалы�ында жиырма 
ша�ты ірі �ара �ырылды. Мамандар сараптама жасап, малды& сібір жарасынан !лгенін 
аны�тады. Жекені& малынан бас�а елді мекендерде ауру бай�ал�ан жо�.

�К-ті& 217-бабы 3-б!лімі 2-тарма�ына 
сәйкес соталды тергеу тізілімінде тір келген 
�аржы пирамидасын ��ру және бас�ару 
бойынша ASTEX.KZ ЖШС, ACD technology 
ЖШС, MUDARABAH CAPITAL ЖШС және 
MUSHARAKAH CAPITAL ЖШС �ыз мет-
керлеріне �атысты �ылмысты� іс бас-
тал�ан. Осы�ан байланысты тергеу ше&-
берінде Алматы �аласыны& поли циясы ACD 
Tehnology негізін �алаушы, 1971 жылы 
ту�ан М. есімді азамат �стал �анын хабар-
лады.

Атырауда деструктив діни а�ым !кілде-
ріні& �йымдас�ан �ылмысты� тобы �сталды. 
Б�л туралы 'лтты� �ауіпсіздік комитеті ха-
бар лады. 

 Топ мүшелері ұзақ уақыт бойы Атырау – Орал–
Атырау бағытын да жүретін такси жүргізушілерін 
күш қолданамыз деп қорқытып, ақша бопсалаған. 
Ұйымдасқан қылмыс тық топтың белсенді т�рт 
мүшесі ұсталды. 

Олардың тұрғылықты жерінен 3 түр лі қару мен 
оқ-дәрі, сондай-ақ олар дың қылмыстық әрекетін 
растайтын құжат материалдары (чектер, журнал дар, 
банк карточ калары) тәркіленді.

«Осы факт бойынша ҚР ҚК 194-бабының 
2-б�лігі (бопсалау) бо йынша сотқа дейінгі тергеу 
басталды. Топ жетекшісі тергеу изоляторына қа-
малды, қалғанда ры ешқайда кетпеу туралы мін дет-
теме алды. Тергеу шара лары жалға сып жатыр», – 
делінген ҰҚК хабарламасында.

Такси жүргізушілерінен 
ақша алған

�арулы к"штерде коро-
навирус�а �арсы вакцина 
ал�андарды& саны 100%-�а 
жуы�тады. Б�л туралы �ор-
�аныс министрлігіні& бас-
пас!з �ызметі хабар лады.

Аппараттық кеңесте бас әс-
кери-меди циналық басқарма 
бастығы жеке құрам ның шамамен 
90%-ы, ал әскери қызмет шілер 
мен азаматтық қызметкерлердің 
98%-дан астамы вакцина алғанын 
баян дады.

«Қарулы Күштер бас дәріге-
рінің ақпараты бойынша, COV-
ID-19 жұқтыру ішінара сипатта 
�тіп жатыр, аурудың ауыр түрде 
�ту жағдайлары болған жоқ. Таяу 
уақытта қалған жеке құрамда ме-
дицина лық қарсы к�рсетілімдер 
мерзімі �ткеннен кейін вакцина 

алғандар саны 100%-ға дейін 
жеткізіледі», – делінген министр-
лік хабарламасында.

Еске сала кетейік, қазақстан-
дықтарды жаппай вакциналау 
сәуір айында бастал ған еді.

Әскери қызметшілердің 
90%-ы вакцина алды
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Еркеғали БЕЙСЕН

Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

«Nur Otan» партиясы Шым-
кент �алалы� филиалыны� 
мәжіліс залында партия 
фрак циясыны� отырысы �тті. 
Шымкент �аласы мәслиха-
тыны� «Nur Otan» фракциясы 
мәжілісінде атал�ан фрак-
цияны� 2021 жылды� бірінші 
жартыжылды�ында ат�ар�ан 
ж�мысыны� есебі ты�далды. 
Жиын�а «Nur Otan» партиясы 
Шымкент �алалы� филиалы 
т�ра�асыны� бірінші орын ба-
сары Жанар Бектаева т�ра-
�алы� етті. 

Отырысқа Мәжіліс депутат-
тары Мұхтар Ерман,  Берік 
Бекжанов, Ғани Ташқараев және 
фракция мүшелері қатысты. 

Фракцияның осы жылдың алты 
айында атқарған жұмысының 
есебі туралы фракция жетекшісі 
Бекайдар Т)легенов баяндама 
жасады. 

Депутаттық фракция мәжі-
лісінің басты мақсатының бірі – 
жергілікті бюджет қаражатының 
мақсатты, тиімді жұмсалуын ба-
қылау. Осы мақсатта биыл халық-
тың талап-тілектері мен ұсыныс-
тары ескеріле отырып, партияның 
5 жылдық қалалық сайлауалды 
бағдарламасы дайындалды. 

«Nur Otan» партиясының 
Лидері – Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың тапсырмасына 
сәйкес, партияның «3згерістер 
жолы: әр азаматқа лайықты )мір!» 
атты 2021-2025 жылдарға арналған 

сайлауалды бағдарламасын іске 
асыру үшін Жол картасы әзірленді. 
Жол картасында 10 басымдық 
бойынша 149 іс-шараны жүзеге 
асыру мақсат етілген. Фракцияның 
барлық мүшелері Жол карта сын-
дағы индикаторлардың орында-
луына жауапты. 

Бұдан б)лек, партияның сай-
лауалды бағдарламасында басым 
бағыттардың орындалуын бақылау 
мақсатында қалалық филиал 
жанынан 11 қоғамдық кеңес құ-
рылды. Қоғамдық кеңес  тара пы-
нан тиісті мекемеге 134 ұсыныс 
жолданды. Бүгінге дейін қалалық 
мәслихаттағы фракция ның 7 оты-
рысы )тіп, күн тәртібінде 49 мә-
селе қаралды. 

Сонымен қатар мәслихаттағы 
фракция мүшелері тарапынан жыл 
басынан бері тиісті мекемелерге 
141 депутаттық сауал жолданды. 
Жол картасындағы іс-шаралардың 
іске асырылуын бақылау мақса-
тында фракция мүшелері тұрғын-
дармен 200-ге жуық кездесу )ткізді 
және фракция мүшелерімен 
47 қабылдау ұйымдастырды. 
Қабыл дауда 288 азаматтың талап-
тілегі тыңдалды. Оның ішінде 90 
азаматтың мәселесі оң шешімін 
тапса, қалған 198 азаматқа заң ая-
сында түсінік берілді. Сонымен 
қа тар партиялық жобалар мен 
қайырым дылық акцияларын іске 
асыруда барлық фракция мүшелері 
тарапынан 90 млн теңге к)лемінде 
демеушілік к)мек к)рсетілді.

Жартыжылдықтың есебі 
тыңдалды

«Биыл т)рт түлікті жемш)ппен 
қамтамасыз ету үшін облыстың 
агро құрылымдары 106,9 мың гек-
тар жерге – біржылдық, 11,5 мың 
гектар алқапқа – к)пжылғы ш)п 
және 14,5 мың гектар егістікке 
сүр лемдік жүгері отырғызды. Ал-
дағы қыстан қысылмай шығу үшін 
750 мың тонна ш)п, 194 мың тонна 
сүрлем, 193,7 мың тонна пішендеме 
және 1 миллион 319 мың тонна 
сабан әзірлеу керек», – деді Қайрат 
Сансызбаев. 

Ш)п тапшылығына жол бер-
меу және )німділікті т)мендетпеу 
үшін қоғамдық кеңес мүшелері 
мал азығымен қамту ж)нінде әр 
ел ді мекенге арналған жоспар 
жасау ды ұсынды. Сонымен қатар 
мал азығына қолжетімділікті қам-
тамасыз ету және құнын арзандату 
мақсатында ауыл шаруашылығы 
тауарын )ндірушілермен ша бын-

дық жерлер б)лу туралы меморан-
дум жасау ұсынылды.

«Сондай-ақ ш)п шабу және 
жемазық дайындауға жұмыссыз 
адамдарды, арнайы техникасы 

мен тіркеме құралдары бар ма-
ман дан дырылған брига да ларды 
тарту қажет» деп шешті кеңес 
мү шелері. 

Роза Ш	КЕН

Мал азығы басты назарда
«Nur Otan» партиясы Солт%стік &аза�стан облысты� филиалы жанында�ы аграрлы� секторды 

дамыту ж�ніндегі �о�амды� ке�есті� кезекті отырысында биыл�ы �ыста малды жемш�ппен 
�амтамасыз ету мәселесі тал�ыланды. Облысты� Ауыл шаруашылы�ы және жер �атынастары 
бас�армасы басшысыны� міндетін ат�арушы &айрат Сансызбаевты� айтуынша, биыл ��ірдегі 
барлы�  дерлік аудандар к�пжыл�ы ш�пті 100 пайыз еккен.  

Полиция департаменті бас-
тығының бірінші орынбасары 
Жасқайрат Қайыровтың ай-
туынша, Ішкі істер министрі жер-
гілікті полиция қызметінің ре-
формасын «қолжетімді полиция» 
қағидаты бойынша жариялауына 
байланысты, облыс Полиция 
департаментінің бастығы қаланың 
криминогендік жағдайын, аза-
маттар үшін ыңғайлы орынды ес-
кере отырып, модульді тірек 
пункт терін салу туралы шешім 
қабылдады. Биыл қалада осындай 
5 полиция пунктінің құрылысы 
жоспарланып отыр. «Nur Otan» 

партиясының «3згерістер жолы: 
әр азаматқа лайықты )мір!» сай-
лауалды бағдарламасын іске асыру 
мақсатында жергілікті полиция 
қызметін дамытуға қатысты іс-
шаралар қарастырылған. Оның 
ішінде 2022 жылы тағы 5 модульді 
учаскелік полиция пунктінің 
құрылысы жоспарда тұр. 

Полицияның жаңа модульді 
пункті барлық ғимараттардан 
б)лек, )зінің әкімшілік учаскесі 
ауласының ішінде орналасқан. 
Пост алыстан к)рінеді және қала 
тұрғындарына қолжетімді. Ал 
тірек пунктінде аға учаскелік инс-

пектор мен 4 учаскелік инспек-
тордан басқа, кәмелетке толма-
ғандар ісі ж)ніндегі инспектор мен 
аймақтық жедел уәкіл қызмет 
атқаратын болады. 

Модульді УПП-ға барлық ком-
муникациялар қосылған. Мұнда 
азаматтарды қабылдау б)лмесі, 
тамақтану б)лмесі, уақытша ұстау 
камерасы және дәретхана бар. 
Пункт барлық қажетті компью-
терлік техникамен және периметрі 
бойынша бейнекамералармен 
жабдықталған. Оған әкімшілік 
учаскеде орналасқан үйлерден 
барлық бейнекамера қосылады. 

Павлодар облысы Полиция 
департаментінің кинологиялық 
қызмет орталығында 29 қызметтік-
іздестіру иттері бар. Неміс және 
бельгиялық овчаркалар, лабрадор-
лар мен спаниельдер иіс сезгіш-
тікке жаттығады, олармен қозғал-
малы к)ліктерде және жүзу құрал-
дарында жұмыс істейді. Қызметтік 
иттерді авток)ліктерді, жолаушы-
ларды және келетін жүктерді по-
йыздарда, әуекемелерінде қарау 
үшін тартады. Олар жүк б)лімше-
лерін, сақтау камераларын және 
«Қазпоштаның» сұрыптау пункт-
терін тексереді. 

Мәжілісмендер орталықтың 
жабдықталуымен танысып, қыз-
меттік иттердің ерекше қабілетте-
рі не зер салды, сондай-ақ кинолог-
тер мен оқыту курстары, есірткі 
және жарылғыш заттарды іздеу 
бойынша практикалық сабақтар-
дың қалай )тіп жатқанын к)рді.

Кинологиялық қызмет 
орталығын аралады

Мәжіліс депутаттары, «Nur 
Otan» партиясы депутатты� 
фракциясыны� м%шелері 
Б.Сма��л мен 3.4мреев &ы-
зылорда облысына �арасты 
Сырдария ауданында болып, 
аудан әкімдігінде облысты� 
және ауданды� мәслихат 
депутаттарымен, жергілікті 
кәсіпкерлермен кездесті. 

Кездесулерде депутаттарға бір-
қатар ұсыныс айтылды. Атап айт-
сақ, аудандық мәслихат депу тат-
тары және кәсіпкерлері халық к)п 
тұтынатын заттардың бағасы соң-
ғы екі айда күрт қымбаттағанын, 
несие ұйымдарының талаптарын, 
ауданның Айдарлы, Аманкелді, 
Жетік)л ауылдарында дәрігер жоқ 
екенін, кәсіпкерлікті дамыту 
мәселелері мен жемш)пке бері-
летін субсидия мерзімі жайлы 
ұсыныстарын жеткізді. Айтылған 
пікірлер мен сұрақтарға депутаттар 
толыққанды жауап беріп, кейбір 
мәселелерді Мәжіліс қабыр ға-
сында к)теретінін жеткізді. 

Кездесуден кейін Мәжіліс де-
пу таттары әлеуметтік және кәсіп-
керлік нысандарды аралады. Ең 
алдымен «Углесбыт» ЖШС-нің 
күріш ақтау зауытының жұмысы-
мен танысты. Сондай-ақ бұрынғы  
тойхана ғимараты заман талабына 
сай«Бақнұр» б)бек ба лабақшасы 
ретінде ба ғыт талып, толық жаб-

дықталған ны санға барды. Халық 
қалау лылары сапар барысында 
Терең)зек кен тінен салынып 
жатқан 10 отбасына арналған 10 
тұрғын үй құрылы сымен та нысып, 
құрылысшы лармен пі кірлесті. 
Сонымен бірге депу таттар «Аңсар» 
дәріханасын аралап, дәрілердің 
бағасын ба ғамдады.

(Басы 1-бетте)

ҰЛЫТАУҒА ҰЛАСТЫ
Шіліңгір шілде Қарағанды 

)ңіріне де оңай соқпай тұр. Жалпы, 
)ңірде қауіпті кезең басталғалы 130 
дала )рті болыпты. Оның ішінде 
айналдырған бір аптада Ұлытау, 
Қарқаралы, Ақтоғай, Шет, Жаңа-
арқа аудандарында 24 )рт тір-
келген. Mсіресе, жер к)лемі жағы-
нан облыс бойынша бірінші орын-
дағы Ұлытау ауданында жағдай 
ушығып, жалын 40 мың гектарға 
жуық жерді шарпыды. Қарағанды 
облысының әкімі Жеңіс Қасым-
бек тің )зі ондағы жағдаймен та-
нысып, тұрғындарға жалпы аудан 
бойынша 17 )рт ошағы бақылауға 
алынғанын жеткізді. «Қауіпті учас-
келерді жою үшін қажетті күштер 
мен құралдар жеткілікті. Жезқазған 
және Сәтбаев қалаларынан әкім-
діктер 20 тонна к)лемінде жанар-
жағармай мен азық-түлік жеткізуді 
ұйымдастырды», – деді ол. Сол 
сәтте )ңір басшысының арнайы 
келгені шығынға белшеден батып, 
таяқ ұстап қалған шаруаларға дем 
беріп, ертеңгі күнге деген сенімін 
оятты. Сондай-ақ тек Жангелді, 
Пионер ауылдары маңында 28 мың 
гектар жер қызыл жалын құрсауын-
да қалғандықтан, 3 елді мекенде 
т)тенше жағдай режимі сақталып, 
Пионер ауылындағы жедел штабқа 
әскерилер тартылды. Іргеге бір 
ап тада шатырлар тігіліп, 200-ге 

жуық құтқарушы келген. Бірі кел-
се, бірі кетіп жатқан )рт с)ндіргіш 
техниканың да 20-дан астамы 
сонда шоғырланды. Себебі қатты 
жел тұрып, малдың қиы мен тезек 
қайта тұтанып, жаңбырдың да 
жаумай қоюы жұмысты едәуір 
қиындатып жіберген еді.

Жалпы, Қызылорда облысымен 
іргелес жатқан Ұлытаудың жазы 
ыстық болғандықтан, )рт те жиі 
қайталанып тұрады. Бірақ тілсіз 
жау халықты осынша әбігерге 
алғаш рет салған екен. К)нек)здер 
«соңғы 30 жыл бойы )рттің жан-
жақтан бір мезетте лап қоюы 
болмаған» деп отыр. Шынында да, 
апта бойы күндіз-түні жұмыс 
істеген 175 түрлі техника мен 1 000-
ға жуық құтқарушы және ерік-
тілерге бой бермеген )рт Керегетас, 
Ойшыбар, Қалыбай, Демеубай, 
Сарысай, Қызылсай, Ермек, 
Борсеңгір, Пионер, Байқоңыр, 
Шеңбер, Жангелді, Ақтас, Аман-
гелді ауылдарының жайылымы 
мен шабындықтарын тып-типыл 
етті. Тіпті, биіктігі 2-3 метрге дейін 
жеткен )рттен Ұлытау ауданы 
Қоск)л елді мекенінің 23 жастағы 
тұрғыны Бейбарыс Ескендір қаза 
тапты. Сондай-ақ Жангелді ауы-
лы на қарасты Демеубай қыста-
ғында «Mбдібеков» шаруа қожа-
лығының 200 қойы мен 10 торпағы, 
ал Байқоңыр ауылында 300-ге таяу 
қой )ртеніп кетті. Адамдары болса, 
жан сауғалап, әрең аман қалған.

Ауданның жалпы шығынын 
есеп тегенде, 9 қожалықтың жайы-
лымнан айырылғаны анықталды. 
Қарағанды облысы әкімінің орын-

басары Серік Шайдаров жергілікті 
шаруалармен кездесіп, оларды 
қолдауға уәде берді. Енді шаруалар 
мемлекет меншігіндегі жерді бір 
жылға тегін алуы мүмкін. Ал малы-
нан айырылғандарға нарықтағы 
бағаға сай )темақы т)ленеді. Де-
ген мен Пионер ауылының тұрғы-
ны Тайып Балғазинов: «Жердің 
бәрі түгел кетті. Шабындық та 
кетті. Енді малды сатамыз» деп 
отыр.

«Шабындық» демекші, 3-7 
шіл де аралығында Қарағанды 
облысының Ұлытау ауданында 
ғана емес, Бұқар жырау, Нұра, Шет, 
Осакаров, Қарқаралы аудан да-
рында және Қаражал қаласында да 
жалпы ауданы 33 995 гектар дала 
)рті болыпты. Одан б)лек, 8 шілде 
күні Жаңаарқа ауданы Ақтау 
ауылдық округінің жайылымын 
және Қаражал қаласымен арадағы 
30 шақырымға жуық шабындығын 
жалын жалмап кеткен.

Ш"П БОЛМАСА, 
ЕТ ТЕ ЖОҚ

Қазір Қарағанды облысында 
малшыларға қыс мезгіліне 2,2 
миллион тонна ш)п дайындау 
қажеті ескертілді. «Аудан әкім-
діктерінің деректері бойынша, 
қазір 312,6 мың тонна ш)п дайын-
далды. Жұмыс жоспарына сәйкес 
жемш)п дайындауды 1 қазанға 
дейін аяқтау қажет. Техника жет-
кілікті», – дейді облыстық Ауыл 
шаруашылығы басқармасы ның 
басшысы Асқар Санаубаров. Оның 
айтуынша, ш)п бағасының к)те-
рілуіне жол бермеу туралы ме-

морандумға қол қою жоспарланған 
және ш)пті )ңірден тыс жерлерге 
сатуға тыйым салынуы мүмкін. 
Бірақ олар жартысы қу тақырға 
айналған Арқаның қай жерінен 2,2 
миллион тонна ш)п дайындамақ?

Осы орайда 15 жылдан бері біз-
дің еліміздің табиғатын зерт теумен 
айналысып жүрген Геттинген 
университетінің қоршаған ортаны 
қорғаушы ғалымы Йоханнес 
Камптың дерегіне сүйеніп к)рейік. 
Ол назар аударған жер орбитасынан 
түсірілген суреттегі 2 мыңнан 
астам ауыл мен қаланың, 1 300 мал 
фермасының басым к)пшілігі 1991 
жылдан кейін құрдымға кетіпті. 
Сондай-ақ ғалымдар командасы 
Қазақстандағы Германияның ау-
мағымен бірдей аумақтан 1990 
жылғы фотосуреттермен салыс-
тыр  ғанда, )ртенген жерлердің 
әл де  қайда артқанын тапты. «Қа-

зақ стан ғаламдық )рт ошағына 
ай налды. Біз )ртенген жайылымдар 
аума ғының кем дегенде 10 есе )с-
кенін к)ріп отырмыз», – дейді 
Камп.

Ал Елбасы мен Мемлекет бас-
шысының Үкімет алдына қойған 
мақсатына сай, ет экспортын жү-
зеге асыру үшін еліміздегі жайы-
лымдарды барынша игеру арқылы 
мал басын )сіріп, экологиялық 
таза )нім )ндіруге ұмтылу – ма-
ңыз ды бағыт. «Осы орайда қолда-
ныстағы жайылымды жақсартып, 
шалғай жайылымды мүмкіндігінше 
игеру ет )німінің артуына үлкен 
септігін тигізері с)зсіз. Мысалы, 
етті бағыттағы ірі қара саласы да-
мы ған Канада, Бразилия, Ар-
гентина мемлекеттерінде ет )німі-
нің басым б)лігін жайылымда 
семірген малдың еті құрайды» деп 
жазыпты сала профессоры Айбын 

Т)реханов. Ал «Атамекен» ҰКП 
А3К және Тамақ )неркәсібі де пар-
таментінің сарапшысы Қуандық 
Чункунов зардап шеккен шаруа-
ларға уақытында к)мек к)рсе-
тілмесе, елімізде ет алдағы жылы 
40-70 пайызға к)терілуі ықтимал 
деген пікірде. «Біріншіден, қуаң-
шылық пен )рттен зардап шеккен 
)ңірлерге малдың қысқы азығын 
дайындау кезінде жемш)пті суб-
сидиялауға тікелей қаржы б)лу 
керек. Екіншіден, «Азық-түлік 
келісімшарт корпорациясы» АҚ-
ына жемш)п қорын қалыптастыру 
үшін қаржыландыру тетігін қарас-
тыру қажет. Бұл жемш)пті )ңір-
лерге белгіленген бағамен жет-
кізуге мүмкіндік береді. Үшінші-
ден, ауыл шаруашылығы тауарын 
)ндірушілерді жемш)п дайындаған 
кезде арзан жанар-жағармаймен 
қамтамасыз ету қажет», – дейді ол.

Үкіметтің бағаны реттеу меха-
низмдерін іске қосуы керегін 
Қазақстан ет одағының т)рағасы 
Асылжан Мамытбеков те алға 
тартып отыр. «Келесі жылдың мал-
ға мамыражай болатынына ешбір 
кепілдік жоқ. Фермерлер алаңдап, 
шығындарды есептеп, мал басын 
қысқарта бастайды. Малды сойып 
немесе тірідей арзан бағамен са-
тады. Мал және ет бағасы құлды-
райды. Бірақ қысқа ғана уақытқа 
мәжбүрлі түрде т)мендеген баға 
мал басының жаппай қысқаруы 
салдарынан кейін мал шаруашы-
лығында )ндірілетін )німдердің 
(ет, сүт, май және тағы басқа )нім-
дер) құны күрт )суіне әкеліп 
соғады» деп жазды ол Facebook 
парақшасында.

Шынымен, жағдай бұлай жал-
ғаса берсе, ет тіске емес, тек түске 
кіруге тақау.

Халық қалаулылары 
сырдариялықтармен кездесті

Өрісіңді өрт шалса...

Мәжіліс депутаттары, «Nur Otan» партиясы депутатты� 
фракциясыны� м%шелері Айг%л Н�ркина, Анатолий Бойчин, 
Вера Ким  Павлодарда�ы Камзин к�шесінде орналас�ан 
полицияны� модульді тірек пунктіні� және Павлодар облысы 
Полиция департаментіні� кинологиялы� �ызмет орталы�ыны� 
��рылыс барысымен танысты. 
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Ел егемендігіні
 30 жылды 
бедерінде жастар�а аз к�
іл 
б�лінген жо. �сіресе, жас от-
басыларды баспанамен амту 
ба�ытында баянды ба�дарла-
малар жанданып, ж�йелі жо-
ба лар�а жан бітті. �рине, тә-
уел   сіздікті
 ал�ашы 10 
 жыл   ды �ында т"р�ын �й "ры-
лысы баяу ж�ргізілгенімен, 
кейінгі 20 жылдыта ерекше 
ар ын алды. Жас отбасы лар-
ды баспана баытына кенелт-
кен ба�дарламаларды
 ал-
�аш ысы – «Жас отбасылар�а 
арнал�ан т"р�ын �й» жобасы. 

Аталған бағдарлама аясында 
2012-2017 жылдары елімізде жас 
отбасыларға арналған тұрғын үйлер 
салына бастады. 29 жасқа толмаған, 
заңды некеде тұрғанына 2 жыл 
болған отбасылық жұптар бастапқы 
жарнасыз жалға алынған баспанаға 
ие болды және тұрғын үй одан әрі 
сатып алу құқығымен берілді. Сол 
тұстағы үйлердің 1 шаршы метрі 80 
мың теңгеден бағаланса, жас от-
басылар 2 б"лмелі үйді небәрі 4 
миллион 200 мың теңгеге сатып 
алып жатты. Соңғы рет 2017 жылы 
«Жас отбасыларға арналған тұрғын 
үй» бағдарламасы бойынша $ске-
мен қаласында пәтер үлестірілді. 
Дәл сол жылы аталған бағдарлама 
жұмысын тоқтатып, Елбасының 
тапсырмасымен «Нұрлы жер» бағ-
дарламасы дүниеге келді. Аталған 
жоба аясында 15 жылда 1,5 мил-
лион отбасыны баспанамен қамту 
к"зделді. Жаңа бағдарлама тұрғын 
үй саясатына түбегейлі "згерістер 
әкелді. Яғни, енді баспананы сал-
ған нан кейін сатуға басымдық бе-
рілді. Ал жалға алынған үйлерді 
сатып алу құқығымен беру тәжіри-

бесі қаржыландырудың тиімсіз 
тетік терін к"рсетті. Бұдан шығатын 
тұжырым – к"п үй салу үшін к"-
бірек сату керек. Ал үйді ұзақ мер-
зімге сатып алу құқығымен беру 
тиімсіздігін дәлелдеді. 

2017 жылы Қазақстанның Тұр-
ғын үй құрылыс жинақ банкі «Ал-
маты жастары» деген бағдарламаны 

ұсынды. Алматылық жастарға ар-
налған жаңа тұрғын үй бағдарл а-
масына сол жылы жергілікті бюд-
жеттен 1 миллиард теңге б"лінді. 
Бағдарлама аясында 35 жасқа 
дейінгі алматылықтар баспана алу 
үшін 10 миллион теңгеге дейінгі 
несиені жылдық жеңілдетілген 
5 пайыздық м"лшерлемемен алды. 
Несиені қайтару мерзімі әрбір 
қатысушының т"лем қабілет тілі-
гіне байланысты 3 жылдан 19 жыл-

ға дейінгі мерзімге ұзартылды. Ал 
баласы бар алматылық жастарға 
бағдарлама аясында тағы да басқа 
жеңілдіктер қарастырылды. Мә-
селен, бірінші балаға 10 балл, ал 
одан кейінгі балаларға 20 балдан 
есептелді. Сондай-ақ бағдарлама 
туралы хабарлама шыққан уақытта 
некелескендеріне бір жылға жетер-

жетпес уақыт болған жас отбасы-
ларға 30 балл қойылды. Мұның 
бәрі баспана рәсімдеу кезінде 
қатысу шыларға белгілі бір дә-
режеде басымдық берді. 

2018 жылдың жазында «7-20-
25» тұрғын үй бағдарламасы іске 
қосылды. Бағдарлама бойынша 
үйді тек бастапқы нарықтан алу 
ке рек. Сондай-ақ ипотекалық не-
сие несиелік тарихы «бұзылмаған», 
әлеуметтік тұрғыдан қорғалған 

және т"лем қабілеттілігі жоғары 
адамдарға ғана берілді. 

; дегеннен бағдарламаға қа ты-
сушылардың қарасы қалың болған-
дықтан «Баспана» ипотекалық 
ұйымы бюджеттік сала қызмет-
керлері мен жас отбасыларға қа-
тысты қаржылық жүктемені т" мен-
детіп, «Жас арман» және «Қамқор 

баспана» жобаларын ұсынды. 
Аталған жобалар Шымкент пен 
Ақт"бе қалаларында пилоттық 
режимде іске қосылды. Сонымен 
қатар «7-20-25» бағдарламасы ая-
сында білім, денсаулық сақтау, 
полиция қызметкерлеріне баспана 
алуға арналған арнайы серти-
фикаттар берілді. 

«ЦентрКредит Банкі» де жас 
отбасыларға арнап ипотекалық 
құрал ұсынды. Аталған банк стан-

дартты ипотекалық "нім де берді. 
Жастарға арналған ипотеканың 
стандартты "німнен басты артық-
шылығы мерзімінде болды. Яғни, 
жастарға арналған ипотеканың 
мерзімі 20 жылға дейін ұзартылды. 
Ал алғашқы жарна к"лемі баспана 
құнының 30 пайызына тең болады. 

«ЦентрКредит Банк» ұсынған 
«Жас отбасы» бағдарламасының 
негізгі басымдығының бірі "ті-
ніштің жылдам қарастырылуында 
еді. $тініш 3 күннің ішінде қара-
лып, тұрғын үйді Қазақстанның кез 
келген қаласынан алуға мүмкіндік 
туды. Бастысы, жұбайлардың жасы 
35-тен аспауы керек. Ипотеканың 
пайыздық м"лшерлемесі – 16,5 
пайыз. Ал жалақыны «ЦентрКредит 
Банкінен» алатындар үшін 16 
пайыз болып бекітілді. Жұбайлар 
бір-біріне гарант болуға немесе 
басқа тұлғаларды қатыстыруға 
мүмкіндік алды. 

2019 жылы «Жастар жылы» 
аясында Нұр-Сұлтан, Алматы және 
Шымкент қалаларының жұмысшы 
жастары 1 мың арендалық пәтер-
мен қамтылды. Бұл бағытқа жыл 
сайын 7,2 миллиард теңгеден, ал 
үш жылда 21,6 миллиард теңге 
б"лінетін болды. Жалға алынған 
пәтерлер аталған жылдың 1 та-
мызынан бастап беріле бастады. 
Осылайша, 2021 жылға дейін ел 
астанасында 1 050, Алматыда 900 
және Шымкент қаласында 900 
арендалық пәтер салынды. Соны-
мен қатар жастарды баспанамен 
қамту мәселесіне бизнестің әлеу-
меттік жауапкершілігі аясында 
кәсіпорындар мен әлеуетті жұмыс 
берушілер тартылды. 

Жас отбасыларды баспанамен 
қамтуда әлеуметтік бағдарла ма-
лардың да тигізген пайдасы орасан. 
Мәселен, «Бақытты отбасы» бағ-
дар ламасы к"пбалалы жас жанұя-
лардың баспана бақытына ке-
нелуіне жол ашты. Сондай-ақ 
«Шаңырақ», «5-10-20», «Баспана 
хит», «Ипотека Орда» сынды жоба-
лар арқылы да тұрғын үй алып 
жат қан жас отбасылар аз емес. Ең 
бастысы т"лем қабілеттілігің мен 

отбасылық жағдайың талапқа сай 
келсе болғаны. 

Енді биыл «Елорда жастары» 
атты жаңа тұрғын үй бағдарламасы 
іске қосылды. Аты айтып тұрған-
дай, жеңілдетілген несиеге баспа-
наны шаһардың жастары рәсімдей 
алады. Бұл жолы тізімге жас бұ-
қаралық ақпарат құралдарының 
мамандары да еніп отыр. ;рине, 
басымдық бірінші кезекте дәрігер, 
мұғалім, полицей және "нер адам-
дарына берілмек. Алайда бола-
шақта тізімді кеңейтіп, "ндіріс пен 
IT саласының қызметкерлерін де 
пәтермен қамту қарастырылып 
жатыр. Ипотеканың бастапқы жар-
насы – 10 пайыз, жылдық үстеме-
ақысы 5 пайыз болмақ. Ал пәтердің 
құны 13 миллион теңгеге дейін 
болуы тиіс.

Мұндай жоба Жамбыл жерінде 
де жанданып отыр. $ңірде бағ дар-
лама «;улиеата жастары» деп 
айдарланып отыр. Қазір жауапты 
мамандар, салалық мекемелер 
бірлесіп, тұрғын үй несиесін үлес-
тіру бағдарламасын әзірлеп жатыр. 
Жобаның бастапқы қаржылан-
дыруы 2 миллиард теңге болмақ. 
Қарыздың ең жоғары сомасы – 13 
миллион теңге. Пайыздық м"л-
шерлемесі 5 пайыз болса, бастапқы 
жарна – 0-10-20. Алғашқы кезеңде 
200 жас баспанаға қол жеткізе 
алады. $тініш пен құжаттар элек-
тронды цифрлық қолтаңба арқылы 
қабылданса, қатысушылардың 
жасы 35-тен аспауы тиіс. 

 
P.S.
Міне, бұл – жастар мен жас от-

басыларды баспанамен қамтуға 
бағытталған баянды бағдарламалар. 
30 жылдың бедерінде бір бағдарлама 
�міршеңдігін тоқтатса, екіншісі – 
дүниеге келіп жатыр. Бұл жастарға 
мемлекет тарапынан қолдаудың 
толастамайтынын аңғартып тұр. 
Ендеше, осынау мүмкіндіктерді мүлт 
жібермей, жас отбасылар баспана 
бақытына к�птеп кенелсін деп 
тілейміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Т+РТ ҚҰБЫЛАМЫЗ ТЕҢ
2004 жыл Қазақстандағы Ресей 

жылы деп аталып "тіпті. Айтып-
айтпай не керек, соның дақпыр-
тымен екі ел арасындағы байланыс 
бұрынғыдан да жақындай түсті. 
Жыл бойына түрлі деңгейдегі ірілі-
ұсақты саяси-экономика бағы тын-
да жиындар "ткізіліп, терістіктің 
әнші-бишілері қазақ жеріне толас 
таппай ағылды, к"птеген мәдени 
шара ұйымдастырылды.

Дегенмен Қазақстан тек Ре-
сеймен ғана емес, АҚШ және 
Батыс әлемімен де, түбі бір түркілік 
мемлекеттермен де ынтымақ тас-
тықты ұлғайтты. К"ктемнің соңғы 
күндерінің бірінде Астанадан АҚШ 
елшілігі ғимаратының алғашқы 
іргетасы қаланды. Оған америка-
лық т"тенше және "кілетті елші 
Ларри Нэппер қатысты. Жаңа 
елшілік орын тепкен аумақ 10 мың 

шаршы метр болып, құрылыс 
жұмысына 90 млн АҚШ доллары 
жұмсалды...

Шілденің шіліңгірінде елордада 
түркі мәдениеті мен "нерінің 
бірыңғай халықаралық ұйымы – 
ТҮРКСОЙ-дың ХХІ мәжілісі "тті. 
Оған 10-нан аса түркітілдес мем-
лекет "кілдері келді.

ПРЕЗИДЕНТ РЕЗИДЕНЦИЯСЫ 
БОЙ К+ТЕРДІ

Сәулет "нері жауһарларының 
бірі саналатын  «Ақорда» Президент 
резиденциясы Арқа т"сінде осы 
жылы бой к"терді. Ол биіктігі 6 
метр жасанды жотаның үстіне 
оқшау салынды. Сырт пошымы 
классикалық кубик формасына 
келетін Президент ;кімшілігі ор-
талығының жалпы ауданы – 36 720 
шаршы метр. Ғимарат ең соңғы 
за манауи әдістерге және озық ин-
женерлік құрылғыларға негізделіп, 
монолиттік бетоннан тұрғызылды. 
Оның к"кке шаншылған үшкір 

т"бесіне дейінгі биіктігі – 86 метр. 
Ғимарат жер үстіндегі б"лігі бес 
қабатты және жер астындағы б"лігі 
екі қабатты үйден тұрады.

ҚАЗАҚ ШОЙЫНЖОЛЫНА 
ҒАСЫР ТОЛДЫ

Осы жылы қазақ теміржолы  бір 
ғасырлық мерейтойын атап "тті. 
Осынау айтулы датаның құрметіне 
орай т"рт мыңнан астам теміржол-
шыға мерекелік медаль тапсырыл-
ды. Теміржолшылар мерекені тек 
салтанатты жиынмен емес, то-
лайым табыстармен де ерекшелен-
діріп қарсы алды.

Сәуір айында «Астана–Алма-
ты» бағытында қатынайтын «Тұл-
пар» жолаушылар жүрдек пойызы 
алғашқы сапарға аттанды. Қара-
шаның 9 жұлдызында Ақтау пор-
тынан Құлсары стансасына аса 
үлкен к"лемді, биіктігі т"рт қабат-
ты үйдей жүктерді жеткізген қазақ-
стандық шойынжолшылар әлемдік 
рекордты жаңартты. 30 қарашада 
Арқа стансасында Алтынсарин–
Хромтау жаңа теміржол желісі 
ашыл ды. Егер бұған дейін Қазақ-
стан ның орталық б"лігінен шық-
қан жүкті Қазақстанның батыс 
"ңірлеріне жеткізу үшін Ресей 
аума ғын басып "ту керек болса, 
енді жаңа желі арқылы ел аймақта-
рын тікелей жалғауға мүмкіндік 
туды. Соның арқасында жылына 
160 млн доллар к"лемінде қаржы 
үнемделді. 

Тәуелсіздік күнін мерекелеу 
қарсаңында Астана вокзалының 
алдында тарихи экспонат – Эш-
4161 сериялы паровозы орнатылды.

ТЫҢ ТУРАЛЫ ТЫҢ ДЕРЕКТЕР
2004 жылы Қазақстан тари-

хында айрықша кезеңнің бірі – 
Тың және тыңайған жерлерді игеру 
оқиғасына 50 жыл толды. Қазіргі 
36 млн гектар егістік жердің 25 млн 
гектарына алғаш рет жарты ғасыр 
бұрын түрен түскен еді. 

 Айта кетейік, коммунистік 
есерсоқ саясаттың ұранымен дәл 
осы алаулатқан-жалаулатқан жыл-
дары қазақ даласы аяусыз сой-
қандалды. Талай құнарлы "лке 
аяусыз жырымдалып, шабындық 
пен жайылымдардың к"бі іске 
алғысыз болып қалды. Оның зар-
дап тарын әлі күнге к"ріп келеміз. 

Қалай болғанда да, бұл – біздің 
ха лықтың басынан "ткен тарих, 
қиянатты тарих. Осыған орай тың 
игерудің жарты ғасырлық мерей-
тойы аталып "тіпті. Оның салтант-
ты шарасына Елбасы Н.Назарбаев 
қатысып, маңызды с"з с"йледі.

 «МBДЕНИ МҰРА» 
– ҰЛТ МҰРАСЫ 

Жыл басында Президент «Мә-
дени мұра» мемлекеттік бағдар ла-
масы туралы Жарлыққа қол қойды. 
Аталған мемлекеттік бағдарлама 
мәдени, экономикалық және әлеу-
меттік капиталға, жалпы адамзат-
тық мәдениеттің құрылымдық 
б"лігіне, этнос, қоғам, адам дамуы-
на, тарихи ескерткіштерді қорғауға 
арналған негізгі құжатқа айналды. 
Бағдарламаны қабылдағаннан 
кейін 2004 жылы 51 тарихи және 
мәдени ескерткіштің реставра-

циялық жұмысы аяқталып, 39 
қалашық пен қорғандарға архео-
логиялық зерттеулер жүргізілді. 
Республиканың 218 нысанды 
қамтыған тарихи-мәдени және 
тарихи ескерткіштерінің мемлекет-
тік тізімі жасалды. Ұлт мәдениеті 
үшін аса маңызды 30 сәулеттік 
және археологиялық қосымша 
ғылыми зерттеулер жүргізілді.

Сонымен қатар қазақ киносы 
тарихында үлкен жаңалық болды. 
Голливуд пен «Қазақфильм»-нің 
бірлескен туындысы – «К"шпен-
ділер» фильмінің алғашқы түсірі-
лімі аяқталды. 

ҰБТ 
ЕНГІЗІЛГЕН ЖЫЛ

2004 жылы Қазақстанның білім 
саласында жаңашылдықтар болды. 
Алғаш рет Ұлттық бірыңғай тесті-
леу енгізілді. ҰБТ-ның нәтижесі 
жалпы және орта білім ұйымдары 
бойынша мемлекеттік аттестация-
ның қорытындысы ретінде есепте-
лінді. Аталған тестілеу жалпы білім 
беру саласының сапасын сырттай 
бақылайтын тәуелсіз жүйе ретінде 
қалыптасты. Түлектердің жоғары 
оқу орындарына түсу мүмкіншілігі 
және қорытынды аттестатының 
бағасы ҰБТ-да алған балының 

санына байланысты жүйеленді. 
ҰБТ «Болашақ» президенттік шә-
кіртақыны алуға да мүмкіндік 
береді. 

Ұлттық бірыңғай тестілеу ке-
зеңі бес лектен тұрды және 125 
бал дық шкаламен бағаланады. 
Оқушылар бір күннің ішінде бес 
пәннен тест тапсырды. ;рбір пән 
25 сұрақтан тұрды. Тестің жүргі-

зілуіне 3,5 сағат, яғни 210 минут 
беріледі.

ҚЫТАЙҒА МҰНАЙ ҚҰБЫРЫ 
ТАРТЫЛДЫ

Ел экспортының 60 пайызын 
шикізат экспорты екенін, оның 
басында мұнай мен газ сатылымы 
тұрғанын ескерсек, бұл оқиғаның 
экономикамыз үшін аса айрықша 
болғаны даусыз. Қазақстан мен 
Қытай арасындағы мұнай мәсе-
лесіне қатысты ықпалдастық осы 
жылдары ерекше қарқын алды. 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың 
ҚХР-ға барған сапары кезінде екі 
елдің ұлттық мұнай компаниялары 
арасындағы мұнай құбыры құры-
лысын бастау туралы келісімшартқа 
қол қойылды.

Мұнай желісінің алғашқы құ-
быры 2004 жылдың 28 қыркүйегінде 
жерге т"селді. Бұл оқиғаны әлем-

нің ақпарат құралдары жарыса 
жазып, «ғасыр жобасы» деген ат 
қойып, айдар тақты. Қазіргі күні 
Атасу (Қазақстан) мен Алашаңқай 
(Қытай) арасын жалғап жатқан осы 
мұнай құбырының магистралі 
арқылы Қазақстан жылына 20 млн 
тоннаға дейін к"мірсутегі шикіза-
тын экспорттау мүмкіндігіне ие 
болды.

Жас отбасыларды баспаналы 
еткен жобалар

2004 жыл: ЕЛ ТӘУЕЛСІЗДІГІНЕ – БІР МҮШЕЛ

Осы жылы аза �шін а шанда астерлі белес – ел тәуел-
сіздігіні
 бір м�шелі аталып �тті. Б"л уаытта "лт ты экономика 
біршама ал�а жылжып, �мірді
 ай сала сында да атап �терлік 
жетіс тік терді
 шеті к�рініп алды. Егемендік ал�анда�ы 
ал�ашы жылдарда�ыдай емес, ж" мыссыздар атары кеміп, 
әлеу меттік сала о
ала баста �ан. 'азастан әлеуметтік эко но-
микалы к�рсеткіштер бойынша ТМД аума�ында�ы к�ршілерден 
о бойы озып кетті. Д�ниеж�зiлiк банктi
 сараптамасына 
с�йенсек, ел дамуы орта де
гейден жо�ары табысы бар мем-
лекеттердi
 атарына жетті.

Дәулет АСАУ
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– Бисен Жарылқасынұлы, әс-
кер  дегі суицидті түбегейлі жою 
мүм  кін болмай тұр. Мамандар 
суи цид жасаушылардың ортақ 
портретін жасай алды ма?

– Бүгінде суицид құбылысы 
а д а м з а т  ү ш і н  э т и к а л ы қ , 
әлеуметтік, медициналық және 
психологиялық проблема ретінде 
!зекті болып қала береді.

Қазіргі заманғы тұжырым-
дама ларға сәйкес, суицид ол 
бастан кеш кен микрожанжалдар 
жағ дайын да адамның әлеуметтік-
пси хологиялық бейімделуінің 
салдары ретінде қарастырылады. 
Яғни, суицид – бұл т!тенше, 
дағдарыстық жағдайдағы адам-
ның мінез-құлқы түрлерінің бірі, 
сондықтан суицидшілердің 
жалпы портретін жасау мүмкін 
емес.

Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымының стандарттарына 
сәйкес, !з-!зіне қол жұмсау саны 
100 мың адамға арақатынаста 
!лшенеді. Егер !з-!зіне қол 
жұмсау саны 100 мың тұрғынға 20 
адам нан к!п болса, онда бұл к!р-
сеткіш жоғары болып саналады.

Мәселен, Бас прокуратураның 
Құқықтық статистика және 
арнайы есепке алу ж!ніндегі 
комитетінің деректері бойынша 
Қазақстан суицидтік белсенділік 
деңгейі жоғары елдердің қата-
рын да, !йткені жылына Қазақ-
станда 100 мың тұрғынға шақ-
қанда 22,8 суицид болып тұрады.

Республика бойынша !з-!зіне 
қол жұмсау жағдайына былтыр 
жасалған талдау к!рсеткендей 
суицид жасағандардың жарты-
сынан к!бі (53%) ересек адамдар, 
яғни 30 жастан 54 жасқа дейін-
гілер. 

Бұл ретте, Қорғаныс министр-
лігінде !з-!зіне қол жұмсайтындар 
18-29 жас аралығындағы әскери 
қызметшілер. 

Республика бойынша 18-29 
жас аралығындағы !з-!зіне қол 
жұм сайтындар 100 мың адамға 
ара қатынаста 14,05 құрайды, ал 
Қару лы Күштерде !з-!зіне қол 
жұмсау саны 100 мың адамға 
арақатынаста 8,75 құрайды, яғни 
республика бойынша к!рсеткіш-
термен салыс тырғанда әскерде 
!з-!зіне қол жұмсау деректері екі 
есе т!мен. 

Қазақстанның басқа да әскер-
лері мен әскери құрылымдарына 
қарағанда Қорғаныс министр-
лігіне қарасты әскери б!лімдерде 
адам саны 2-3 есе к!п екенін де 
ескеру қажет. Пайыздық !лшем-
мен алғанда Қарулы Күштерде 
!з-!зіне қол жұмсау саны ана-
ғұрлым аз.

Енді Кеңес Одағы кезеңін 
еске алайықшы. 10 жылға созыл-
ған Ауған соғысын бәріміз біле-

міз. Ондай соғыстар болмай-ақ 
қойсын, балаларымыз бармасын 
ешқандай соғысқа. Дегенмен 18 
жасқа енді толған жас жігіттер 
!здері сұранып кетіп жатты – сол 
Ауғанға. >рине !кінішті, қаншама 
ағаларымыз интернационалдық 
борышын !теуде мерт болды, 
жарақат алды. Мен бұл жерде 
олардың !з-!здеріне жауап 
беретін азаматтар ретінде, сол 
кезде патриоттық сезіммен, 
батыр болам деген арманмен 
(нағыз еркектік сезімдер ғой) !з 
!мірлерін қатерге тіккенін айт-
қым келіп отыр.

Ал қазір әскерді балабақша 
сияқты жасап жібергендейміз. 
Оған қоғамның да әсері бар шы-
ғар. Үйде, мектепте не бердіңіздер, 
сонымен балаларды алып жатыр-
мыз. Қазіргі сарбаздардың к!бі 
смарт фонмен !сіп жатыр. Ауылда 
!скен балалар болмаса, қалада 
тұратындардың біразы қара жұ-
мыс дегеннің не екенін білмейді. 
Егер «ата-аналар балаларын 
телефонға тапсырып қойған» 
десем, кім менің с!зімді теріске 
шығара алады екен?! Жыламаса, 
жұмыстан кейін мазамды алмаса 

болды деп баланың қолына 
телефон беріп қойып, ата-ана !зі 
де WhatsApp, Instagram қарап 
отырады. Бізге, әскерге сол 
телефонмен !скен бала келіп 
жатыр. >рқайсысының миына, 
ойына кіруіміз керек. Бәрінің 
бірдей санасына жету мүмкін 
емес. 

– "скер #міріндегі құбылыс-
тарды «сырт к#з» – азаматтық сала 
маман дарына зерттету, соның 
ішінде пси холог, социологтерді 
тарту мәселені #зге қырынан тануға 
мүмкіндік беруі ықтимал. "скерде 
мұндай бағытта зерттеулер жасала 
ма?

– Психологиялық қызметтің 
тиім ді жұмыс істеуі үшін жыл 
сайын психолог мамандар жоғары 
оқу орындарында біліктілікті 
арттыру, қайта даярлау курс тары-
нан !теді, сондай-ақ азаматтық 
сала мамандарымен психолог 
маман дарының ой-!рісін, к!з-
қарасын кеңейту және тәжірибе 
алмасу үшін тар бейінді психолог 

мамандарын (суицидологтер, 
лудомания, психодиагностика, 
психологиялық консультация 
беру) тарта отырып, Қазақстан 
Қарулы Күштерінің тектері, әскер 
түрлері ауқымында жиын !ткі-
зіледі.

Ал Қорғаныс істері ж!ніндегі 
департаменттерде жастарды әс-
керге шақыру кезінде медицина-
лық комиссия құрамына сол 
облыс тағы, қаладағы азаматтық 
саладағы білікті мамандар іріктеу 
арқылы шақырылады. Олардың 
ішінде тәжірибелі дәрігерлермен 
қатар азаматтық персоналдар 
қата рынан психологтер де, 
социологтер де бар.

Осы жылдың маусым айының 
соңында телеарналардың бірі 
Қорғаныс министрлігі !кілімен 
сұхбат !ткізді. Сол телехабарда 
ха лық арасында !ткізілген, 
жастар дың әскерге бару-бармауы 
туралы сауалнама жүргізілді. 
Барлығы бір ауыздан әрбір еркек 
азамат әскерге баруға, Отан 
алдындағы азаматтық борышын 
!теуге міндетті деп жауап берді. 
Бір әйел «Балам әскерге барса, 
адам болып келер еді» деп те 
айтып қалды. 

Қорғаныс министрлігі жы-
лына 13 мыңнан астам баланы 
әскер қатарына шақырады 
(Қазақ стан Қарулы Күште ріне, 
басқа да әскерлері мен әскери 
қ ұ р а м а  л а р ы н а  ж ы л ы н а  3 2 
м ы ң н а н  а с т а м  с а р б а з 
шақырылады), Олар қолына қару 
ұстап, оны меңгеріп, балалық 
сезімді артқа тастап, ересек болып 
ел-жұртына орала ды. Дегенмен 
әскери !мір кезінде жастардың 
мінез-құлқындағы,  психо-
логиясындағы !згерістерді  
бақылап отырамыз. Алайда 
маман дар кейде суицид жасаудың 
алдын алуға қауқарсыз болып 
қалатыны бар.

– "детте, әскер қатарына 
шақы  рылатындар медкомиссиядан 
#теді. Дәрігер-психолог, психи-
атрлар суи цидке баруы мүмкін 
азаматтарды болжауға қауқарсыз 
ба?

– Қорғаныс істері ж!ніндегі 
де партаменттердің жиын пункт-
терінде әскерге шақырылушылар 

бірінші кезекте жарамдылық 
дәре жесі бойынша медициналық 
ко миссиядан !теді, тек содан 
кейін психолог мамандар әскерге 
шақы рылушыларды психо-
логиялық зерделеу (құжаттарды 
(жеке істе рін) талдау, психо логия-
лық тес тілеу, жеке әңгімелесу, 
байқау және сұрау) бойынша 
жұмыс жүргізеді.

Осы зерделеудің нәтижелері 
бо йынша психологтер кандидат-
тардың әскери қызмет !ткеру 
үшін жарамдылық дәрежесі тура-
лы «бірінші кезекте ұсынылады» 
деп бірінші санатта, «ұсынылады» 
деп екінші  санатта  шақы-
рылатындарға ұсыным береді, 
«шартты түрде ұсынылады» деп 
үшінші санат бе ріл гендер қата-
рына әскери б!лім дерден әскер 
қатарына шақырылу шыларды 
қабылдауға келген әске ри қыз-
мет шілердің шешімімен алы-
натындар жатады, яғни оларды 
қандай б!лімге, қандай маман-
дыққа тағайындауға болатыны 

зерделенді, «ұсынылмайды» деп 
берілетін т!ртінші санаттағыларға 
жеке психологиялық тұрақты-
лығы және жаңа жағдайға икем-
ділігі т!мен, сондай-ақ !з-!зіне 
қол жұмсауға бейім деп анық-
талған адамдар жатады, олар 
әскер қата рына шақырылмайды.

Ғылыми дәлелденбегенімен, 
!з-!зіне қол жұмсаушылықтың 
к!біне тұқымқуалаушылық 
тұстары бар екенін зерттеулер 
к!рсетеді. К!п жағдайда суицидке 
барғандардың туыстары да !з-

!зіне қол жұмсағаны белгілі 
болып жатады. Ол тіпті жақын 
арада емес, 10-15 жыл бұрын да 
болғаны анық талып жатады. Мен 
мұны тек әскер ішін дегілерге 
қатысты айтып отыр ған жоқпын, 
жалпы халық арасын дағы жағдай 
осындай екенін !здеріңіз де 
білесіздер. «Түс к!рдім, түсімде 
бауырым (қайтыс болған жақыны 
туралы) шақырып жүр» деп айтып 
жүр еді, «асылып қалып ты ғой» 
деген әңгімелерді жиі ести міз. 
Осылай ести тұра, біле тұра қан ша 
адамнан туыстары айыры лып 
қалды. Ал үндемей, іштей ты нып 
жүретіндерді қайтеміз?! 

– К#п жағдайда әскердегі #лім-
жітімді әлімжеттікпен бай ланыс-
тырады. Шынымен солай ма?

– Жоқ. Мұндай фактілер си-
рек кездеседі. Кем дегенде, соңғы 
7-8 жыл ішінде Қарулы Күштерде 
!зара қарым-қатынастың жарғы-
лық ережелерін бұзу немесе қол 
жұмсау арқылы билікті теріс пай-
далану салдарынан мерзімді қыз-
мет әскери қызметшінің қаза 
болуы ның бірде-бір оқиғасы 
бол ған жоқ.

Бұрынғы Кеңес Одағы кезін-
дегі дей «дедовщина» деген жоқ. 
Lйткені мерзімді әскери қызмет 
бар болғаны бір-ақ жыл. >скерге 
жастар жарты жыл сайын шақы-
рылады. Осыған қарамастан 
жарты жыл сайынғы шақы-
рылатындардың !зін, тіпті шама 
келгенше әр облыс жастарын 
бір-бірімен аралас тырмаймыз. 
Бір жыл мерзімін атқарған 
сарбаздар кеткен соң ғана жаңа 
буын әскери б!лімге келеді. Ол 
бір жағынан жағымсыз «дәс-
түрлерін» к!рсетіп кетпесін деген 
оймен жасалады. 

>рине, 200-300 бозбала жи-
нал ған жерде, әрқайсысы !зінің 
үстем дігін к!рсеткісі келеді. Ол 
адам баласының табиғатына тән 
жағдай. Қаншалықты бақылап, 
қарап жүргеннің !зінде шекісіп 
қалып жатады. Оны әлімжеттік 
(дедов щина) деп атауға бол-
майды.

– Сіздер, офицерлер әлімжеттік 
азайғанын айтасыздар. Ал әскер 
қатарында болғандар оның фор-
масы #згергенін алға тартады. 
Қазір ұрып-соғу азайғанмен, 
психологиялық қысым, буллинг 
элементтері бар деседі. Сырт к#зге 
ойын, қалжың тәрізді к#рінуі 

мүмкін. Іс жүзінде әлімжеттік 
дейді. Шын ба?

– >скердегі казармалық бұза-
қы лық құбылыстар толығымен 
жойылды деп айтуға болмайды. 
Lкінішке қарай, мұндай фактілер 
кейде кездесіп жатады, бірақ олар 
біртұтас және жаппай жүйелік 
сипатқа ие емес. Сонымен қатар 
таза ерлер арасында қақтығыстар 
туындауы мүмкін екенін түсіну 
керек, олар к!біне ауызша дау-
дамай негізінде аздап басталады. 
Кейде мерзімді қызметтегі әскери 

қызметшілердің !здері мінез-
құлқымен сержант немесе офи-
цер ді қатаң шара қолдануға итер-
мелеуі мүмкін. Ешкім ешкімді 
қор ламайды. 

Кез келген жағдайда кінәлі 
лауазымды адамдар қатаң жазаға 
тартылады немесе Қарулы Күш-
терден шығарылады.

>леуметтік желілерде, YouTube 
және тағы да басқа жерде сарбаздар 
арасындағы кикіл жіңдер, офицер-
лер мен сержант тар тарапынан 
д!рекіліктер туралы бейне-
роликтер тарап жатады. Оның к!бі 
ескі бей не роликтер, яғни 8-10 жыл 
бұрын, тіпті десеңіз 15 жыл бұрын 
түсірілгендер, оған қоса басқа 
мемлекеттер әскерінде орын алған 
жағдай да бар. Қазақта «Атың 
шықпаса жер !рте» деген мақал 
бар. Кейбір азаматтар ана жерден, 
мына жерден ескі бейнероликтерді 
жинап алып, оны б!лшектеп, 
кесіп, қайта құрастырып, қазір 
болып жат қандай етіп к!рсетеді. 
Оны ел-жұрт к!реді, ал әскерге 
бармаған, диванда отырған ком-
мен таторлар жағымсыз пікірлерін 
бұрқыратып жатады.

Барлық казармаларда сарбаз-
дардың жүріс-тұрысын қарап 
отыратын бейнекамералар бар. 
Жергілікті жерлерде >скери 
поли ция !кілдерінің қатысуымен 
күн сайын, Қорғаныс министр-
лігінің, әскер түрлерінің жоғары 
басшы лықтары іссапармен бар-
ғанда сар баздарды ішкиімге дейін 
шешін діріп, дене бітімдерін 
тексереді, оның ешқандай әбестігі 
жоқ. Ата-аналары бізге сеніп 
тапсырған соң, денелеріне бір дақ 
түсірмей, үйлеріне аман-есен 
қайтару па рызымыз.

Сарбаздар аптасына 4 рет ата-
аналарына, туыстарына телефон 
шалып отырады. Олар әрқайсысы 
қалтасына ұялы телефон салып 
жүрмейді, әскерде болған соң 
оған тыйым салынған. Бірақ 
әрбір ротада немесе қандай да бір 
б!лімшеде телефон сақтайтын 
темір шкаф (сейф) бар. >скери 
б!лімнің командирі,  оның 
орынбасарлары ата-аналармен 
әрдайым хабарда отыру үшін чат 
құрып қойған. Ата-ана баласымен 
с!йлескенде оның дауысынан 
к!ңіл күйінің болмай жүргенін 
байқаса, командирлеріне, олар-
дың орынбасарларына уақытында 
айтып отырса, құба-құп болар еді. 

Дер кезінде шара қабылдап, 
келеңсіз оқиғаларға жол бермес 
едік.

– "лімжеттік себептерін іздеу-
де мектептегі, отбасындағы қарым-
қатынас, қоғамдағы стереотиптер 
қарастырыла ма? Айталық, 
қоғамда криминалдық «понятие» 
дейтіннің жастар арасында әлі де 
болса жойылмағаны, «тоқылдақ» 
деп айдар тағу, интернет арқылы 
буллинг жасау дегендей.

– Батыр бабамыз Бауыржан 
Мо мышұлы: «Тәрбие бесіктен 

басталады» деп айтқан еді. Сар-
баз дар әскерге айдан келген жоқ. 
>скерге дейін тәрбиені  ел 
арасында жүріп алды. >ркімге !з 
баласы ең момын, ең ақылды, ең 
ұқыпты. Кейбіреулері бала лары-
ның сыртта не істеп жүргенінен 
бейхабар. >бден бұзақылық 
жасалып, болары болғаннан 
кейін, «қайдан білейік?» деп 
жатады.  Тентек балаларын 
«әскерге барсын, адам болып 
келеді» деп жүргендерді қанша 
рет естідік, к!рдік. Сонда !здері 
18-20 жасқа дейін тәрбиелей 
алмаған баласын әскер тәрбиелеу 
керек пе? Иә, әскери тәртіп 
барлығына жуығын бірізге салып 
береді. 99,9% пайызы айтқанды 
тыңдауды үйре не ді, қасын дағы-
лар мен жолдас тыққа, бір шаңы-
рақтың астында (казармада) ер-
кектер ұжымының ауызбір-
шілігіне қалыптасады деп айтар 
едім. Дегенмен әскерге дейін 
к!рген-білгенін сарбаз болып 
жүргенде қолданғысы келетіндер 
ішінара табылады.

Lткен кезең (отбасы, мектеп, 
тәрбие, оқыту) әскерге шақырыл-
ғаннан кейін жауынгердің одан 
әрі мінез-құлқына белгілі бір із 
қалдырады. Бірақ бейімделуден 
кейін барлық осы бейресми ұғым-
дар әдетте жойылады. Біз әрқа-
шан осы бағытта жұмыс істейміз. 
Адамдардың белгілі бір санаты 
динамикалық бақылау тобына 
кіреді, онда оларға күшейтілген 
бақы лау, психологиялық әсердің 
профилактикалық және тәр бие-
лік құқықтық шаралары жүзеге 
асы рыла ды. Мысалы, «Жауын-
герлік дос» жүйесі тәжірибеде 
!зін жақсы жағынан к!рсете 
білді, біз оны үнемі жетілдіріп 
отырамыз.

– "лімжеттіктің әлі де сақ-
талуы на келісімшартпен қызмет 
ету жүйесінің енгізілгені қан-
шалықты әсер етті? Бірнеше жыл 
бұрын зас тавадағы мерзімді әс кери 
қызмет шілерді келісімшартпен 
жұмыс істеп жүргендер қуып 
жібергені жайлы мәлімет тарап еді.

– Келісімшарт бойынша 
әскери қызметтің енгізілуі әс-
керде «дедовщина» түріндегі 
жарғылық емес қатынастардың 
сақталуына ешқандай әсер етпеді. 
Сонымен қатар қазір әскерде 
«дедовщина» деген ұғым жоқ деп 
айтар едім. Жоғарыда айтып 
кеткендей бұл !ткеннің қалдығы, 
Кеңес уақы тында !мір сүрген 
адамдардың сана сында қалып 
қойған  стерео тип.

– "ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Амангелді ҚҰРМЕТ

Бисен ЖАҚЫПОВ: 

ҚАЗІРГІ САРБАЗДАР – 
СМАРТФОНМЕН 
ӨСКЕН БАЛАЛАР

�о�амда әскердегі әлім жеттік әлде де са�тал�аны 
жайлы  пікірлер жиі айтылады. О�ан кейде армия 
�атарында ж�ргенде �з-�зіне �ол салатындарды� 
кездесіп �алатыны  от�а май ��й�андай әсер ететіні бар. 
Ал офицерлер әлімжеттік азай�анын ал�а тартады. Алай-
да әскерде суицид мен әлімжеттік к�ріністері �андай 
де�гейд? %скердегі тәртіп �алай  ба�ыланады? 
Сонды�тан біз �аза�стан �арулы К�штері Бас штабы 
Тәрбие және идеологиялы� департаментіні� ба�ыттау 
а�а офицері, полковник Бисен Жа�ыповпен с�хбаттасып, 
әскердегі суицид пен әлімжеттік мәселелері жайлы 
с�рады�.

Ауылда �скен балалар болмаса, қа-
ла да тұратындардың біразы қара жұ-
мыс дегеннің не екенін білмейді. Егер 
«ата-аналар балаларын телефонға 
тап сырып қойған» десем, кім менің 
с� зімді теріске шығара алады екен?! 
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«Барма� басты, к�з �ыс-
ты�а» баратын мектеп дирек-
торларыны� жолын кесу �шін 
жа�а ереже әзірленіп жатыр. 
Ендігі жерде педагогтерді 
директорды� �зі емес, ірік-
теу комиссиясы �абылдайды. 
Жала�ылары �скен сайын 
ауыл м#�алім деріні� «орны» 
�ымбаттай бастады деген 
пікірлер де бар. Сонды�тан 
жа�а ереже мектептегі жем-
�орлы��а т#сау сала ала ма?

Жадыра МҮСІЛІМ  

Жасыратыны жоқ, соңғы жыл-
дары білім бесігіне теңейтін мек-
теп т�ңірегінде түрлі қаңқу с�здер 
жиі с�з болады. Білікті кадрларды 
іріктеп алуы тиіс мектеп ди рек-
торларының креслосы да мың-
даған долларға бағаланатыны 
туралы алып-қашпа әңгімелер бар.

Жақында ғана «Дана» мек тебі-
нің бас директоры Рената Т�ле-
гено ва әлеуметтік желідегі парақ-
шасында директорлық 15 мыңнан 
25 мың долларға дейін баға ланаты-
нын, ал қарапайым мұғалім болу 
үшін 700 мыңнан 1,5 млн теңгеге 
дейін қаражат қажет болатынын 
айтып жазба қалдырған. Айтуын-
ша, бастауыш сынып мұғалімі 
лауазымына жұмысқа орналасу 
үшін 200-300 мың теңге сұрайды. 
Дене шынықтыру пәні мұғалімінің 
жұмысқа кіру билеті 150 мыңның 
арғы жағында. Алайда �з маман-
ды ғы бойынша жұмысқа қабыл-
дану үшін алдын ала сыйақы т�ле-
ген дер әділетсіздікке қарсы тұрып, 
бас шылықтың үстінен арыз жазуға 
арланады екен. 'йткені арызқой 
жұмысшының аты-ж�ні жұмыс 
іздеп барғанша келесі директорға 
алдын ала айтылып қояды деп 
қорқады. Кейде батылы жеткеннің 

�зінде пара алғанын дәлелдеуге 
айғақ таба алмайды. «Мұғалімдер 
арасында сауал нама жүргізіп к�р-
генде к�пшілігінің мем лекеттік 
мек тептер мен құрылымдарда жұ-
мыс тәжірибесі бола тұра осындай 
заңсыздықпен бетпе-бет келгеніне 
куә болдық. Сұрақ-жауапқа қа-
тыс  қан 50 педа гогтің бесеуі ғана 
оң жауап берді. Қазір барлық мем-
лекеттік мектепте, соның ішін де 
ауылдық жерлерде жұмысқа тұру 
ақылы. Тіпті, жалақылары �скен 
сайын ауыл мұғалімдерінің орны 
қымбаттай бастады», – дейді 
Рената Т�легенова. 

ПАРАҚОР МЕКТЕП 
БАСШЫЛАРЫ К�БЕЙДІ
Білім ошағы болған соң «қаң-

қу» деп жұмсартып жатқанымыз. 
4йтпесе, соңғы екі жылдың �зінде 
мектеп басшылығының үстінен 
қылмыстық іс жиі қозғалатын 
болды. Бес жыл бұрын Алматы 
облысының Кеген ауылында ауыл 
мектебінің директоры жұмысқа 
орналасуға келген мұғалімнен 100 
мың теңге пара алған кезде қолына 
кісен салынды. Ал Іле ауданында 

мектеп директоры сотталған адам-
ды жұмыс орнында қалдыру үшін 
пара алған. Былтыр Жамбыл 
облысындағы «Шу ауданы әкім-
дігінің білім беру б�лімінің �нер 
мектебі» директоры жұ мысқа ор-
на ластырғаны үшін 150 мың теңге 
сомасында пара алғаны дәлел де-
ніп, үш жылға темір торға қамалды. 
Түркістан облысы Мақтаарал ау-
дандық мектеп директоры тех-
ника лық қызметкер ретінде жұ-
мыс қа орналастыру үшін ауылда-
сынан 150 мың теңге ақша сұраған. 
Айта берсең, парақор мектеп 
бас      шы  ларының тізімін бүгін тауы-
сып біту мүмкін емес. 

Білім сапасын емес, қалтасы-
ның қамын к�бірек күйттеп жүр-
ген осындай мектеп директорлары-
ның санын қысқарту үшін Білім 
және ғылым министрлігі білек 
сыбана кіріскен. «Осындай олқы-
лықтың орнын толтыру үшін заң-
намаға �згеріс енгізуді қолға ал-
дық. Бұрын әр мектептің басшысы 
мұғалімді жұмысқа қабылдағанда 
дербес шешім қабылдайтын. 'зі 
шешім қабылдау үлкен тәуекел 

болып саналатын. Сондықтан осы 
тәуекелдердің алдын алу үшін заң-
намаға �згеріс енгіздік. Жаңа ере-
жеге сәйкес, енді бос орын туралы 
жарнама беріледі. Хабарламада 
жалақысы мен жұмыс талаптары 
айтылады. Содан кейін үміткерлер 
құжаттарын тапсырады. Мұның 
бәрін электронды форматқа ауыс-
тыруымыз керек. Мұғалімнің 
білік  тілігіне, құзыреттілігіне, кәсі-
билігіне сәйкес комиссия тиісті 
шешімді ашық әрі жария түрде 
қабылдап, мектепке ең қа білетті 
әрі білімді мұғалімдер келуі керек. 
Осы механизм білім туралы заңға 
норма ретінде енгізілді. Енді біз 
қазір осы норманы іске асыру үшін 
министрліктің бұйрығын дайын-
дап жатырмыз», – деді Асхат Ай-
ма ғамбетов. Бұдан б�лек, қазіргі 
жүйенің сыбайлас жемқорлық 
тәуекел дерінің пайда болу мүм-
кіндігіне жол беретінін және бұл 
оқыту сапасына теріс әсер ететінін 
айтқан білім басшысы мемле-
кеттік білім беру ұйымдарының 
басшыларын ротациялау инсти-
тутына қатысты да �згеріс енетінін 

айтты. Бұрын білім беру жүйесінде 
қолданылмаған бұл �згеріс талай-
дан бері креслосын ауыстырмаған 
мектеп директорларына тықыр 
таянғанын білдіреді. Қазір мемле-
кеттік білім беру ұйымдарының 
к�птеген басшыларында мерзімсіз 
еңбек шарттары бар. К�пжылдық 
еңбектің тиімділігінен г�рі, білім 
сапасының әлсіреуіне әкелетін 
тұстары к�п. Бұл �з кезегінде басқа 
қызметкерлердің мансап бас пал-
дағы мен жылжуына деген ынта-
жігерін басып, білім берудегі бәсе-
ке  лестіктің орнауына мүм кіндік 
бермей отыр. 

МҰҒАЛІМДЕРДІҢ ІШІНЕН 
КАДР ДАЯРЛАУ КЕРЕК

Педагог-ғалым Нұрша Ораза хы-
нова ережеге енетін �згерістер 
жайлы �з пікірін білдіріп, бүгінгі 
мектеп басшылығына біраз сынын 
айтты. «Бұрын мектеп директоры 
болу үшін бірнеше сатыдан �тетін. 
'йткені білім жүйесін басқаруға 
қажетті дүниелердің барлығын білу 
қажет. Қазір мектеп дирек торларын 
тағайындауда басқару қабілетіне 
біржақты баға беру үрдіс алып кетті. 
Басқару  жүйесінің  сапасыз 
болуының себебі осыдан. Екінші-
ден, мектеп директоры сабақ 
бермейді. 'зі білім бермеген соң 
мектептегі оқу сапасын ол қай  дан 
біледі? Директорлар ша руа шылық 
мәселесімен айна лы сып кеткен. 
Сосын директордың бір жерде ұзақ 
отыруы тиімсіз. Оларды үш жылда 
бір ауыстырып отыру керек. Қазіргі 
дирек тор лардың интеллектісі жоға-
ры деп айта алмаймын. К�бісі 
мұғалімді «ашса алақанында, жұмса 
жұды рығында» ұстағысы келеді. 
Тіпті, кейде мұғалімді ата-аналар-
дың табанының астына салып беруге 
дайын. Ертең ата-аналардың 
креслосынан айырып жіберуінен 
қорқады. Себебі о баста директор-
лыққа білім сапасын арттыру үшін 
емес, қалтасын қалыңдату үшін 
келді. Директорларды бір мектеп тен 

екінші мектепке ауыстыру үрдісін 
құптамаймын. Керісінше, сол 
мектепте к�пжылдық тә жірибесі 
бар, білікті кадрлардан ірік теп алыну 
керек. Білімі жоғары маманды 
ұжымның �зі сайласа деп санаймын. 
«Балық басынан шіри ді» демекші, 
мектеп басшылығы былыққа батса, 
ол мектепте білім болмайды. Білім 
ошағында бере кет болмайды. Бұрын 
Алматыда 140-мектепте Сәуле 
'скенбаева деген директор болған. 
Мықты лығы сол, қол астындағы 
мұғалім дердің ішінен кадр дайын-
дайды. Ал қазір керісінше �зінен 
жақсы мұғалімдер шығып келе 
жатса, к�й легінің астынан тартып, 
т�бе с інен басып к�терілуге 
мүмкіндік бермейміз. 'з орнын 
басатындай, ұжымының біліктілігін 
арттыруға жаны ашитын адамды 
тәрбиелей білу кемшін. Қазір Алаш 
зиялы ларының дүниесін зерттеп 
ж ү р м і н .  М е н і ң ш е ,  б і л і м г е 
жауаптылар шетелдің қаңсығына 
таңсық бол ғанша, алаштықтардың 
айтқаны мен жүрсе адаспайды. 
Олардың айтқан ақылымен жүрсек, 
білім сапасының да к�ш ілгерілеуіне 
септігі тиер еді», – дейді Нұрша 
Алжанбайқызы.

Шындығында да, шәкірттерді 
білім нәрімен сусындатуы тиіс 
ұстаздарды бойындағы қабілетіне 
қарап емес, қалтасының қалың-
дығына қарап қабылдайтын жерде 
қандай білім болмақ? Білім сала-
сында бірнеше жылдық тәжірибесі 
бар жоғары білікті педагогтің с�зіне 
алып-қосарымыз жоқ. Ми нистр лік 
жоспарлап отырған жаңа ереже 
бойынша, мектеп дирек торларын 
үш жыл сайын ауыстыру керек. Үш 
жылдық еңбек �тілі мектеп жұмысын 
жандандыруда аздық етеді дейтін 
кейбір маман дардың айтқандары да 
заңдылық. Сондықтан Нұрша 
Оразахынова айтқандай, болашақ 
директорды алыстан ат арытпай, 
мектеп ас ханасын егжей-тегжейлі 
білетін ұжым ның �з арасынан іріктеу 
оңтайлы болмақ. Бұл �з кезегінде 
іріктеу арқылы келген маман дар дың 
білімі мен біліктілігі жоғары 
басшымен жұмыс істеуіне де жеңіл 
болар еді.

Директордың «тағдырын» кім шешеді?

Елімізді� батысы мен о�т�стік об-
лыстарында�ы ауыл шаруа шылы�ын 
т#ралат�ан �уа�шылы� А�моланы да 
айналып �тпеді. Жауын-шашынны� 
азды�ы мен ауыл шаруашылы�ы 
дән ді-да�ылдары мен шабынды�-
тар ды� �азіргі жа�дайы ала�датар-
лы�. &сіресе, со��ы апталарда бол-
�ан �атты ысты� пен �рт о�и�алары-
ны� жиілеуі мал жайылымы мен 
шабынды� жерлерді та�ырлап кет-
кен. М#нымен �оса жер емген ди�ан-
дарды� да еткен е�бегін еш кетіруі 
бек м�мкін. Малмен айналысатын 
шаруа �ожалы� тарымен �атар 
ауылда�ы бес сандыра малына ш�п 
шабу �иында�ан ауылда�ы а�айын 
�айтерін білмей дал. Ал аграрлы� 
сала мамандары дабыл �а�атын 
жа�дай�а жеткенін айтады.  

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ 

Қысқы жемш�бін қалай жинарын 
білмей қиналған жұрт толғандырған 
жағдайын ашына айтты. Айтуынша, биыл 
жылда шабатын шабындықтары сұйылып 
кеткен. 

«Биыл жаңбыр болмай, ш�п аз шықты. 
Жылда шамамен 400 орам ш�пті қиналмай 
орып алатынбыз. Бірақ биыл аса қиын 
болғалы тұр. Осы уақытта ш�п шауып, 
қа жет ш�птің жартысына жуығын үйме-
леп қоятынбыз. Ал биыл кейбір жер, тіпті 
тақырланып кеткен. 'те сұйық. Селдіреп 
шыққан ш�п малға жұқ болмайтын түрі 
бар. Жаңбыр болса, астынан жаңа ш�п 
шығып, қыркүйек айына таман шаппасақ, 
басқа амал қалмай тұр. Кәсібіміз әрі табы-
сымыз осы болған соң, мал шаруа-
шылығымен әрі егінмен айналысатын біз  
үшін аса қиын», – дейді Бурабай ауданы 
Мезгілсор ауылының тұрғыны Мұратбек 
Қошығұлов. 

Аталған мәселе «Nur Otan» партиясы-
ның жанындағы аграрлық секторды да-
мыту ж�ніндегі қоғамдық кеңестің оты-
ры сында да талқыға түсті. Ауыл шаруа-
шылығымен айналысатын шаруашылық 
серіктестіктер мен шаруа қожалық тары-
ның жағдайы мүшкіл болып жатқанын 
облыстық Ауыл шаруашылығы басқар-
масы басшысының міндетін атқарушы 
Еркеш 4ленов те мойындады. Оның ай-
туынша, к�ктемгі дала жұмыстары �ңірдің 
барлық ауданында жоспарланған егістік 
алаңдарында уақытылы аяқталған. Егістік 
егетін шаруашылықтардың бәрінде егістік 
аумақтар �ткен жылдардағымен салыс-
тырғанда біршама ұлғайған. Алайда 
биылғы егін к�ктей бастайтын мамыр-
маусым айларында жауған жаңбырдың 
аздығы шаруаларға оңайға соқпапты. 

«Қазгидромет» РМК-нің Ақмола об-
лысы бойынша филиалының мәлі метінше, 
мамыр және маусым айларында жаңбыр аз 
болды. Ауа райын болжау орта лығының 
деректері бойынша шамамен 13,1 және 
19,1 миллиметр к�лемінде ғана болған. 
Кейбір аудандардағы шаруа қожалық-
тарында мүлдем тамшы да тамған жоқ. Бұл 
ауылшаруашылық саласына елеулі нұқсан 
келтіреді», – дейді Ақмола облыстық Ауыл 
шаруашылығы басқар масы басшысының 
міндетін атқарушы Еркеш 4ленов. 

ШАРУАЛАР ДАБЫЛ ҚАҒЫП ЖАТЫР
Ауыл шаруашылығы басқармасының 

деректеріне сенсек, осы жылдың сегізінші 

шілдесіндегі соңғы мәлімет бойынша 
облыс аумағындағы 1,8 миллион гектар, 
яғни шамамен 40 пайыз жердің жағдайы 
жаман емес. 2,5 миллион яғни �ңірдің 
барлық ауыл шаруашылығы жерлерінің 
55 пайызы қанағаттанарлық. Ал 228,1 мың 
гектар яғни, 5 пайыз жер құнарлылығынан 
айырылып, мүлде нашар күйге ұшыраған. 

Дегенмен «Қазгидромет» РМК фи-
лиалының ұзақмерзімді болжамдары 
бойынша шілде және тамыз айларында 
орташа жылдық м�лшердегі жауын 
жауып, бұл егістік алқаптары мен шабын-
дықтардың жағдайын қалпына келтірмек. 

«К�рсеткіштер күн сайын �згеріп 
отырады. Бұйырса жауын жауса, астынан 
жаңадан шығатын �скіндер мен жүгері 
сияқты дақылдар мен ш�п шабу науқанын 
жақсартуға мүмкіндік бере ме деген 
ойымыз бар. Қазіргі уақытта Ерейментау, 
Қорғалжын, Атбасар, Жақсы және Есіл 
аудандарындағы жағдай күрделі болып 
тұр», – дейді басқарма мамандары. 

Ауылдағы шаруалардың жағдай мәз 
емесін «Nur Otan» партиясының облыстық 
филиалы т�рағасының орынбасары да 
мойындады. Оның айтуынша, шаруалар 
қазірдің �зінде егін түсімінің аз болатынын 
айтып дабыл қағып жатыр.  

«Мал шаруашылығымен айналысатын 
шаруа қожалықтары мен серіктестіктердің 
малына жемш�птің жетіспейтіні қазірдің 
�зінде анық байқалып тұр. Қуаңшылық 
жағдайды күрделендірсе де қиындықтан 
шығудың жолын қарастыру қажет. Егістік 
алқаптарында қалған сабанды сығымдап 
халықты қамтамасыз етпекпіз. Егін егетін 
диқандар сабанды ұнтақтамауы тиіс. Бұл 
туралы бәріне хабарланды», – деп 
толықтырды Еркеш 4ленов. 

Басқарманың деректері бойынша 
жемш�птің жеткіліксіздік қаупі әлі де бар. 
Облыстың жемш�п қажеттілігі шамамен 
1 миллион 181 мың тонна болса, соның 
әзірге тек 35-40 пайызы ғана әзірленген. 
Ведомствоның мәліметінше, қазіргі 
уақытта іргелі шаруашылықтар жемш�бін 
әзірлеп жатыр. Ал жекеменшік сектор 
шілденің соңынан қыркүйекке дейін ш�п 
шаппақ. 

ЖЕМШ�П ТАПШЫЛЫҒЫ 
МАЛДЫҢ АЗАЮЫНА �КЕЛЕДІ

«Аудан әкімдеріне ауылдық округтерді 
аралап түсіндіру жұмыстарын жүргізу 
тапсырылды. Қазір қандай ш�п болса да 
қарайтын жай жоқ. Құрғақ қамыс болсын, 
шаба беру қажет. Бұл күрделі жағдай ұзақ 
уақытқа созылған ыстықтың салдары 
болып отыр. Жемш�птің тапшылығы тіпті 
малдың азаюына, �лім-жітімге ықпал етуі 
ғажап емес. Мәселені жедел шешу үшін 
жергілікті масштабта т�тенше жағдай 

жариялау да артықтық етпейді», – дейді 
басқарма басшысы Еркеш 4ленов. 

Сала мамандарының пікірінше, т�тен-
ше жағдай жариялау шабындыққа жарам-
ды жайылымдар мен мал басы бар ауыл 
шаруашылығы тауар �ндірушілері ара-
сын да әрі жеке қосалқы шаруа шылықтары 
бар ауыл адамдары үшін тегін б�ліп беруге 
мүмкіндік береді. Бұл – ауыл шаруашы-
лығындағы қалыптасқан күрделі жағдайды 
шешу үшін мәжбүрлік. Ал облыстағы осы 
салаға жетекшілік ететін әкім орын-
басарының мәліметінше, ау дандарда 
барлық тиісті шара жүргізіліп жатыр. 

«Жергілікті атқарушы органдар жағ-
дай ды реттеу үшін барлық мүмкіндікті 
қарастырып жатыр. Қуаңшылықтың 
салдары күн санап �сіп барады. Біз жауын 
күтіп отырмыз. Ірі ауылшаруашылық 
тауар �ндірушілерінен ауылдағы шартты 
пай иеленушілерін жемш�ппен қам-
тамасыз етуін сұрап жатырмыз. Облыс 
әкімінің тапсырмасымен барлық ауданда 
жемш�птің әзірленуіне мониторинг 
жүргізетін жедел штабтар құрылған», – 
дейді Ақмола облысы әкімінің Ауыл 
шаруашылығы ж�ніндегі орынбасары 
Ғалымжан 4бдіхалықов.  

Ал жығылған үстіне жұдырық болғаны 
облыстың бірқатар ауданында киіктер 
күрделендіріп жіберген. Егістік алқап та-
рын таптап кеткен жануарлар шаруаларды 
орасан шығынға батырған. 4сіресе, 
Атбасар �ңірінен Астрахан ауданына 
қарай ауған киіктер таптап кеткен егістер 
к�п. 

«Бұл жағдай бірнеше жылдар бойы 
қайталанып келеді. 'ткен жылдары 
шамамен 10 мыңдай киік болса, қазір 
олардың саны 20 мыңға жетіп жығылған. 
Киіктер, тіпті Астрахан арқылы елордаға 
жетіпті. Оның «Қызыл кітапта» болуы да 
жағдайды қиындатып тұр. Екі жылдан бері 
киіктерді �неркәсіптік мақсатта ату үшін 
келісс�здер жүргізіп келеміз. 2023 жылдың 
1 қаңтарынан жүзеге асырылатын шешім 
де бар. Ал қазір әр шаруа �з жерін �зі 
қорғауға мәжбүр», – деп толықтырды 
Ғалымжан 4бдіхалықов. 

P.S.

 Биыл облыстың ауыл шаруашылығына 
70 миллиард теңге к4лемінде мемлекеттік 
қолдау берілген. Оның ішінде 39 миллиард 
теңге қаражат жәрдемақы және 31 миллиард 
несиелеу жолымен ұсынылыпты. �ңір ш4п 
шабу үшін қосымша 10 мың тонна жанармай 
сұралған. Жиын қорытындысында ш4п 
шабу үшін техникамен қамтамасыз ету 
мәселесі де к4терілді. Алдын алу шаралары 
күрделі жағдайдың алдын ала ма? Бұл 
алдағы уақыт еншісінде... 

Ақмола облысы

Қуаңшылық шаруаға тұсау болды

(Басы 1-бетте)

Дәулет АСАУ

– Бұл шаралар азаматтардың сайлау 
құқын айтарлықтай кеңейтіп, олардың 
саяси мәдениеті мен электоралдық бел-
сенділігін арттыра түседі. Осы шаралар 
электораттың жергілікті жердегі �мірдің 
жақсаруына қатысуын белсендіріп, 
әкім нің қызметіне бақылауды күшей-
теді. Сайланған әкімдер халықтың 
еркіне тәуелді болады,– дейді мә-
жілісмен Ерлан Саиров.    

Орталық сайлау комиссиясының 
баспас�з қызметі таратқан мәліметке 
сүйенсек, ауыл әкімдерінің сайлауы 25 
шілде күніне белгіленген. Бұл күні 
республика бойынша 730 әкімдікке 
үміткер дауысқа түседі, сосын жыл 
аяғына дейін жергілікті мемлекеттік 
басқарудың т�менгі деңгейлі орын-
тағынан үміткер тағы 45 сайланушының 
тағдыры шешілуі тиіс.  

Сондай-ақ 2022 жылы – 351, 2023 
жылы – 499, 2024 жылы – 585, 2025 
жылы 74 елді мекеннің әкімдері сай-
ланады. Қазынадан бұл шараларға  17,6 
миллиард теңге б�лінетін болды, оның 
4,8 миллиарды 2021 жылға қарас-
тырылған. 

Open Society қоғамдық қоры жетек шісі 
Марғұлан Ермағанбетұлының айтуынша, 
сайлау жүйесіндегі негізгі ерекшелік – 
саяси партиялардың ара сын да шынайы 
бәсекелестік тудырту, олардың белсендігін 
арттыру. Бұрын тек Президент және 
Парламент сайлауында  тірілетін кейбір 
пар тия лар енді үздіксіз болып тұратын 
әкім сайлауында �з үміткерлері үшін 
аянып қалмайды. Сондай-ақ партиялардан 
басқа �зін-�зі ұсынатын, ауыл болып 
ұсынған үміткерлердің бағын байламай, 
сағын сындырмай бәйгеге қосудың да 
маңызы зор.

Саяси додаға әр партия �з үміткерін 
ұсына алады, бұл саяси ұйымдардың 
белсенділігі мен партияаралық шынайы 
бәсе келестікті арттыратыны с�зсіз. Егер 
үміткер ешқандай партияның қата рында 
болмаса, �зін �зі ұсына алады. 

Оған жасы 25-тен асқан, мемлекеттік 
қызметте кемінде бір жыл немесе 
мемлекеттік орган болып табылмайтын 
орындарда екі жылдан кем емес еңбек 
еткен, арнайы біліктілік талаптарына 
сәйкес келетін үміткерлер түсе алады. 
Ғылыми дәрежесі бар және Президент-
тік кадр резервтеріне алынған тұлғалар 
үшін мемлекеттік қызмет �тілі болуы 
міндетті емес.

Сайлауға түсетін азаматтардың �мір-
дің түрлі күйзелісті жағдайларында 
орнықты, бастамашыл, жауапкершілігі 
мол, адал, әрекетшіл және қызметті 
басқару, шешім қабылдау, стратегиялық 
ойлау, к�шбасшылық қасиеттерге ие 
болуы керек делінген. Алайда бұл қабі-
леттерді анықтаудың ешбір құқықтық 
шарттары мен мүмкіндіктері жоқ әрі 
ешбір заңнамалық құжаттарда анық-
талмаған.

КҮТПЕГЕН Т�УЕКЕЛДЕР 
БОЛУЫ МҮМКІН

Ауылдар аумағы мен халық саны 
жағынан әртүрлі. Осыған байланысты 
жер гілікті бір жерде �ткізілген сайлау 
жағдайы екінші бір ауылдың жағдайы-
мен үйлеспей жатуы мүмкін. Кей ауыл-
дардың �те шағындығынан немесе 
шаруасы құлдырап жатқандықтан мұн-
дай �лкелерде әкімге лайықты үміт-
кердің табылмауы немесе ешкімнің 
белсеніп шықпауы мүмкін. Ал халық 
саны 10 мыңнан асатын, бюджеттері 
қо мақ ты кенттер мен қала әкімдерінің 
сай лауы кезінде үміткерлер арасындағы 
бәсекелестік қыза келе, тіпті ашық жау-
ласуға ұрындырып жіберуі ғажап емес. 
Оған қоса, егер үміткерлер бірдей дауыс 
жинаған жағдайда және әкімдер әртүрлі 

жағ дайға байланысты қызметтен боса-
тылғанда сайлау қайта �ткізіледі. Бұл 
сайлау комиссияларына қосымша 
ауырт палық түсіреді.    

Тағы бір назар аударарлық жайт деп, 
басқа �ңірде тұратын, к�пшілікке таны-
мал емес үміткер тіркелуі үшін электор-
ат тың бір пайыз дауысын жинауы тиіс. 
Бейтаныс үміткер тіпті оны жинап, 
сайлауға түскен жағдайда қажетті дауыс 
ала алмай қалу ықтимал. Сондай-ақ 
тұрғындардың басым б�лігі бір ғана ұлт 
�кілдерінен тұратын (ұйғыр, �збек, 
орыс, курд, дұңған) моноэтникалық 
елді мекендерде этникалық алалау шы-
лық болу қаупі үлкен. Мұндай �ңірлерде 
тұрғындардың �з-�зін ұсынған үміткер-
лерге наразылық к�рсетіп, к�теріліп 
кетуі де кәдік. 

Енді бір айта кететін мәселе, «Қазақ-
стан Республикасының кейбір заңнама-
лық актілеріне сайлау мәселелері бо-
йын ша �згерістер мен толықтырулар 
ен гізу туралы» заңда сайлау бюллетень-
деріне «бәріне қарсымын» деген графа 
енгізілді. Осы жаңашылдыққа байла-
ныс ты саяси науқан кезінде кейбір 
нара зы ауылдардың тұрғындары «бәріне 
қарсы» болып шықпасына кім кепіл?! 

Әкімдер сайлауынан 
не күтуге болады?
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АЙМАҚ

Шаруалар жерлерінен айырылып 
жатыр. Оларды� пайларын ірі ком-
паниялар несие алу �шін кепілдікке 
�ою�а ���ылы. Ал �арызынан ��тыла 
алма�ан кәсіпкерлерді� кепілдігін 
банк не бас�а �аржы компаниясы 
о�ай-а� сатып жібере алады. Жері-
нен айырыл�анын естіп сот�а 
ж�гінген ауылды�тарды� ма�дайы 
тас�а тиюде. %йткені сот оларды� 
талап-арызын �ана�аттандырмайды. 
О�ан жалпы жиналыста �абылдан�ан 
шешім себеп. М�ндай жиналыс�а 
барлы� пай иелеріні� атынан бір-а� 
адам �атысып, келісім бере алады. 
'а�аз�а �ол �ойыл�аннан кейін 
«�азаншыны� (з еркі, �айдан ��ла� 
шы�арса». 

Осылайша, «Атамекен-Агро», «Алиби 
Ишим» , «Новосветловка-Алиби» сияқты 
ірі компаниялар түрлі қаржы институт-
тарынан ір і  к�лемде несие алып, 
шаруалардың жерлерін кепілдікке қойған. 

Мәселен, Солтүстік Қазақстан облыс-
тық мамандандырылған ауданаралық эко-
номикалық соты қараған іс материал дары-
на сүйенсек, талапкерлердің «Новос вет-
ловка-Алиби» ЖШС жалпы жиналысында 
қабылданған шешімдердің және �здерінің 
жер телімдерін кепілге қою туралы келісім-
шарттың күшін жою туралы �тініші қана-
ғаттандырылмаған. 2007 жылы �ткен 
жал пы жиналыстың шешімімен олардың 
жерлері кепілдікке беріліп қана қоймай, 
«Алиби» ЖШС �з міндеттемелерін тиісін-
ше орындамаған жағдайда «Халық банкіне» 
кепілге қойған жерлерді сатып жіберу 
құқығы берілген. Ол аз болғандай, 2011 
жылы кезектен тыс жалпы жиналыстарда 
борышкерлердің осы және болашақтағы 
барлық қарыздарының т�лемін қамтамасыз 
ету үшін мүлкін кепілдікке қоюға, борыш 
�телмеген жағдайда банкке сот шешімінсіз-
ақ кепіл мүлікті сатуға, серіктестіктің 
барлық есепшоттарынан қаржысын �н-
діріп алуға рұқсат берілген. С�йтіп, 
борышкер 100 миллион АҚШ доллары 
к�лемінде қарыз алған. Биыл к�ктемде 
банк келісімшарт бойынша �зінің талап 
ету құқығын, соның ішінде кепілдік шарты 
бойынша талап ету құқығын ішінара 
«Секьюрити Систем Қазақстанның кол-
лек торлық агенттігі» ЖШС-іне берген. 

Мұны естіген талапкерлер жалпы жи-
налыс шешімдерінің және кепілдік туралы 
келісімінің күшін жоюды, �з жерін мүлік 
тізімдемесінен және жер телімдеріне 

салынған тыйымды алып тастауды талап 
етіп, сотқа жүгінуге мәжбүр болған. Олар 
жиналыс �ткізілген кезде заң бұрмаланды, 
сырттай шешім қабылданып, �з құқықтары 
бұзылды  деп есептейді. 

Сот барысында анықталғандай, 463 
адамның атынан жиналысқа 1 адам қатысып, 
барлығы үшін қол қойған. Сондай-ақ сот 
талап қою мерзімі, яғни 6 ай баяғыда �тіп 
кеткен деп шешті. С�йтіп, талапкерлердің 
арызы қанағаттандырылған жоқ. 

Сонымен қатар «Атамекен-Агро» 
ЖШС де шаруалардың жерін кепілдікке 
қойып, «Цесна Банк» акционерлік 
қоғамынан 6 100 000 000 теңге несие алған.
Борышкер қарызын �тей алмағандықтан, 
банк пен «Проблемалық кредиттер қоры» 
АҚ арасында келісімшарт жасалып, 
кепілге қойылған барлық мүлік қордың 
меншігіне �ткен. Бірақ бұл жағдайда да 
сот олардың талап-арызын қанағаттандыра 
алмады. 

«Алиби-Ишим» ЖШС де қарызын �тей 
алмағандықтан, ауылдықтардың жері 
«Проблемалық кредиттер қорына» �ткен. 

МЕМЛЕКЕТ РЕТТЕУІ ТИІС
 Солтүстік Қазақстан облыстық маман-

дандырылған ауданаралық экономикалық 
сот т�рағасы Бауыржан Жайжұмановтың 

айтуынша, мұндай істер аз кездеспейді. 
Бірақ қолдан келер шара жоқ.

Тәуелсіз Республикалық заң консуль-
танттары палатасының  басқарма мүшесі 
Светлана Василескудің бұл орайда �зіндік 
пікірі бар. Ол кәсіпкерлердің ісіне 
мемлекет араласпауы керек деген қағида 
түбірімен дұрыс емес деп есептейді. «Бізде 
мемлекет тіпті әр отбасының жеке ісіне 
де араласады ғой. Отбасындағы зорлық-
зомбылыққа жол жоқ. Күйеуі әйелін ұрса, 
түрмеге тоғытылады. Сол сияқты мемле-
кет жауапкершілігі шектеулі серік тес-
тіктер, фермерлік және шаруа қожа-
лықтарының да ісіне араласуы керек. 
Bйткені бұл жерде әртүрлі адамдардың 
тағдыры туралы с�з болып отыр. Аза-
маттардың құқығы бұзылып жатқан-
дықтан, кәсіпкерлікке берілген мұндай 

еркіндікті түп-тамырымен жою керек», 
– дейді заңгер. 

Заңгердің түсіндіргеніндей, «Жауапкер-
шілігі шектеулі  және қосымша жауапкер-
шілігі бар серіктестіктер туралы» заң мен 
ЖШС жарғысында барлық мүлікті кепілге 
қою туралы мәселе жалпы жиналыста 
шешіледі делінген. Барлық мүлік дегеніміз 
– жер, қора-қопсы, кеңсе ғимараты, ауыл 
шаруашылығы техникасы, жиһаз және 
тағы басқа. Ал кепілдікке тек жер 
қойылатын болса, серіктестік директоры 
�зі жалғыз шешім қабылдай алады екен. 

«Серіктестіктің жарғылық капиталында 
шаруалардың үлесі тиын-тебен ғана. 
Bйткені жер тым арзанға бағаланады. Ал 
инвестордың үлесі 70-90 пайыз болуы 
мүмкін. Инвестор ауылда тұрмауы, тіпті 
шетел азаматы болуы да ғажап емес. 

Дегенмен оның жарғылық капиталдағы 
үлесі к�п болғандықтан, кез келген шешім 
қабылдаған кезде дауысы басымдыққа ие. 
Солай бола тұра бұл жалпы жиналыстың 
шешімі деп есептеледі», – дейді Светлана 
Василеску. 

СЕНІМХАТ ЖАЗБАҒАН Ж�Н
Заңгердің пікірінше, бар гәп – 

сенімхатта. Пай иелері  нотариус арқылы 
�з жерлеріне иелік ету туралы сенімхат 
рәсімдеген кезде ойлануы керек. Бірақ 
сенімхат бермеске амал жоқ, бәрібір 
мәжбүрлейді.

«Олар сенімхат бере салады да, 
серіктестіктің ішкі жұмысына араласпайды. 
Бұл дұрыс емес. Араласу керек, не болып, 
не қойып жатқанын сұрастырып отыру 
керек. Bз тәжірибемнен байқағаным, 
мұндай істердің басым б�лігінде талап ету 
мерзімі �тіп кеткен. Жерлері сатылып 
кеткенін шаруа кеш біледі.  Қолын 
мезгілінен кеш сермеген олар түптеп 
келгенде �здері де кінәлі. Bйткені олардың 
сенімхатының күші жойылмаған, ендеше 
жалпы жиналыстың күші неге жойылуы 
керек? Осылайша, олар қайда барса да, �з 
құқықтарын қорғап қала алмайды. Мен 
оларға сотқа барып, уақытыңызды зая 
кетірмеңіздер деп кеңес берер едім» деп 
налиды заңгер.  

Кейбір жарғыларға сәйкес, шаруалар 
серіктестік құрамынан шыққан кезде 
кәсіпорын қарыздарының бір б�лігін �з 
мойнына алуға, шығындарын жабуға және 
осы сияқты ақылға сыймайтын басқа да 
мәселелерді шешуге міндеттеледі. Қазіргі 
заңнама бойынша серіктестік иелері 
жарғыға ойларына не келсе соны енгізе 
алады. Сондықтан Iділет министрлігінің 
құлағына алтын сырға: жарғыларды 
бұрынғыдай заңгерлік сараптамадан �ткізу 
керек. Бұған дейін мұндай тәжірибе болған 
екен. Заңды тұлға тіркеуден �ткен кезде 
кәсіпорынның жарғысы сараланған. 
Ондағы мақсат – әркімнің құқығын қорғау. 
Облыстық Iділет департаментінің 
мәліметінше, бұл тәжірибе құрдымға 
кеткелі он шақты жылдың жүзі болыпты. 
«Тым болмаса министрлік барлығына 
ортақ типтік жарғылардың үлгісін жасауы 
керек», – дейді заңгерлер. Және жерге 
қатысты мәселе қаралған кезде жер 
пайдаланушының жеке �зінің  ғана дауысы 
ескерілуі тиіс. Мемлекеттің кәсіпкерлікке 
б�гет жасамау керек деген талабын, 
�кінішке қарай кейбір кәсіпкерлер теріс 
пайдаланып отыр. 

Ал шаруалардың �з жерлерін қайтарып 
алатын қауқары жоқ. Қайда барса да, 
«Қорқыттың к�ріне» тап болуда...   

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Шаруалардың маңдайы тасқа тиді

Кейбір жарғыларға сәйкес, шаруалар серіктестік 
құрамынан шыққан кезде кәсіпорын қарыздарының бір б�лігін 
�з мойнына алуға, шығындарын жабуға және осы сияқты 
ақылға сыймайтын басқа да мәселелерді шешуге міндеттеледі. 
Қазіргі заңнама бойынша серіктестік иелері жарғыға 
ойларына не келсе соны енгізе алады.

Кәсіпкерге көмек бар

Экономиканы �оз�айтын к�ш – 
кәсіпкерлер. Олар�а мемлекеттен 
к(мек беру  толаста�ан емес. Жа�ын-
да Мемлекет басшысыны� тапсыр-
масымен ж�зеге асып жат�ан «Биз-
несті� Жол картасы  – 2025» ба�дар-
ла масы аясын да�ы ж�мыстар туралы 
'ара�анды облысты� Кәсіпкерлік 
бас�армасыны� басшысы Татьяна 
АБЛАЕВА мен 'ара�анды облысты� 
Кәсіпкерлер палатасыны� директо-
ры Ернар К7ЛПЕЙІСОВ %�ірлік ком-
муникациялар �ызметіні� ала�ында 
айтып берді. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

– Биыл 2,5 мыңнан астам кәсіпкерге 
қаржылық қолдау к�рсету жоспарланды. 
Iзірге, жалпы сомасы 68,4 млрд теңгеге 
1420 жоба қолдау тапты. Сонымен қатар 
биыл кәсіпкерлерді қолдауға арналған  
«Бизнестің жол картасы –  2025» 
бағдарламасына 7 млрд теңге б�лінеді. Бұл 
к�рсеткіш �ткен жылмен салыстырғанда 
2,5 есе к�п. Бұл шаралар �здерінің 
тиімділігін қазірдің �зінде дәлелдеді, – 
дейді Татьяна Аблаева.

Ал «Еңбек» жаппай кәсіпкерлікті 
қолдау бағдарламасы бойынша 6%-бен 
шағын несие беру басталды. Бағдарлама 
2017 жылы бастау алып, биыл аяқталады. 
Бизнестің жеңілдікпен кредиттеуге деген 
үлкен қажеттілігін ескере отырып, екінші 
жартыжылдықтан бастап микрокредиттер 
«Жұмыспен қамту Жол картасы» бағдар-
ламасы шеңберінде «Бастау Бизнес» түлек-
теріне «Атамекен Қарағанды» микроқаржы 

ұйымы  арқылы берілетін болады. Барлығы 
3,8 млрд теңгеге 1 мыңға жуық шағын 
несие беруді жоспарлап отырмыз.

Басқарма басшысы 2019 жылдан бастап 
жергілікті �ндірісті дамытуға бағытталған 
«Қарапайым заттар экономикасы» бағдар-
ламасы жұмыс істейтінін айтып �тті. Қара-
ғанды облысы бойынша бағдарлама 
шеңберінде іске асырылған неғұрлым ірі 
жобалар – «Евразиан Фудс» АҚ маргарин 
�ндіру желісін кеңейту,«Альфарух» ЖШС 
к�терме-тарату орталығының құрылысы, 
«Жаке» ШҚ бордақылау алаңы.

Басқарма басшысы: «2020 жылы біз 
бағдарлама бойынша гранттарға конкурс 
�ткізген аймақтардың бірі болдық. Биыл 
бұл жұмыс сол форматта жалғасады. 

Бүгінде жаңа бизнес идеяларды жүзеге 
асыруға 292 грант берілді, бұл ақшалай 
түрде 583,4 мың теңгені құрайды. Гранттық 
қаржыландыру арқылы жастар кәсіпкер-
лігін дамытуға 200 млн астам теңге б�лінеді. 
Бұл – 100 млн теңгеге облыс әкімінің 100 
гранты және 105,6 млн теңгеге қалалар мен 
аудан әкімдерінің 150 гранты», – дейді. 

Сонымен қатар басқарма басшысы 
жыл басынан бері 69,2 миллиард теңге 
инвестиция сомасына 1 601 жоба іске 
асырылғанын тілге тиек етті.  Атап 
айтқанда, «Бизнестің Жол картасы – 2025» 
бағдарламасы бойынша биыл 58,6 мил-
лиард теңге инвестиция сомасына 963 жоба 
мақұлданған. «Пайыздық м�лшерлемелерді 
субсидиялау құралы бойынша инвес-
тициялардың жалпы сомасы 32,9 миллиард 
теңгені құрайтын 487 жоба мақұлданды. 
Bтініш білдірген және қолдау алған 
кәсіпкерлер саны 5 еседен астам �сті. 
Инвестиция к�лемі 10 есе �сті. Мысалы, 
қарағандылық «Тэгам» ЖШС (шұлық-

ұйық бұйымдары), Jakko (резеңке және 
пластмасса бұйымдарын �ндіруші), 
«Ақжайық» – ұн тарту-жарма бұйымдарын 
�ндіру және тағы басқа жобаларға  қолдау 
к�рсетілді», – деді ол.

Татьяна Юрьевна «Бастау Бизнес» 
жобасы бойынша тренингтер �тіп 
жатқанын айтып �тті. «Биыл 1 250 адамды 
оқыту жоспарланып отыр, оған 472 адам 
қамтылды. Коронавирус инфекциясының 
Ashyq кәсіпкерлік субъектілерінде таралу 
қаупін азайту жобасы танымал болып 
келеді. Бүгінде оған 731 бизнес нысаны 
қатысуда, тағы 89 қатысушы тестілік 
режимде жұмыс істейді»,  – дейді ол.

Қарағанды облысының Кәсіпкерлер 
палатасында қолдау орталығының �ткен 
жылғы және биылғы бірінші жартыжылдық 
жұмысының қорытындысы шығарылды. 
Аталған кезеңде орталық кәсіпкерлерге 
оффлайн және онлайн режимінде 3 400-
ден астам қызмет к�рсетті.

Кәсіпкерлікке қызмет к�рсету орта-
лық тары 2015 жылдан бастап Қарағанды 
облысының 18 қаласында және аудан 
орталықтарында жұмыс істейді. Олар ақпа-
рат тық және консультациялық қызметтерді 
ғана емес, сонымен қатар бизнес-жоспар 
құруды, бухгалтерия жүргізуді, мемлекеттік 
сатып алуларға және ұлттық компаниялар 
мен жер қойнауын пайдаланушылардың 
сатып алуларына қатысу ережелерін 
үйретеді.

– Біздің мамандарымыз бухгалтерлік 
және салықтық есеп жүргізуге к�мектеседі, 
сондай-ақ барлық шағын және орта 
кәсіпкерлік субъектілері үшін маркетинг, 
заң қызметтері мәселелері бойынша, 
статистикалық есеп беру секілді және басқа 
да қызмет түрлерін к�рсетеді, – деп атап �тті 
Қарағанды облысы Кәсіпкерлер пала-
тасының директоры Ернар Күл пейісов.

Кәсіпкерлерге арналған барлық сервис 
қызметтері тегін. Оларды дербес орта-
лықтарға немесе онлайн (services.atameken.
kz порталы арқылы) хабарласу арқылы 
алуға болады. Bткен жылы Қарағанды 
облысы бойынша «Бизнестің Жол картасы 
– 2025» бағдарламасымен орталықтың 
бизнес мектебінде 846 адам оқытудан �тті.

Қарағанды облысының кәсіпкерлерді 
қолдау орталықтарының к�мегімен 
экономиканың түрлі секторында жалпы 
сомасы 4,2 миллиард теңгеге 747 жоба 
сүйемелденді және іске асырылды. 1 200 
жұмыс орны құрылды.

Қарағанды облысы

Мәселен, Ақтау қалалық №1 емхана-
сында бастапқыда бір ғана екпе егу 
кабинеті болатын, бүгінде үш егу пункті 
жұмыс істеп тұр. Алда  олардың санын 
к�бейту жоспарланып отыр. Сондай-ақ 
екпе алу қарқынының артқаны «Нейрон» 
емханасында да байқалады. Bңірде 
ұжым, мекеме қызметкерлерімен бірге 
екпе алатындардың қатары к�бейген. 
Со ны мен қатар тұрғындар халық ден-
саулығы мен қоғам алдындағы жауап-
кершілікті сезініп, халықты вакцина 
алуға шақырып, бейнеүндеу де жолдап 
жатыр. Оның ішінде мектеп, аурухана, 
балабақша, кітапхана, дәмхана, ком-
муналдық қызмет жұмыскерлері бар. 

Барлығы облысқа 221 250 доза 
вакцина жеткізілген, оның ішінде: 
ресейлік Sputnik V:  I компонент – 96 150 
доза, II компонент – 66 600 доза; QazVac 
– 7 000 доза;  Hayat-Vax – 31 500 доза, 
CoronaVac – 20 000. Қазір облыс 
бойынша бірінші компонентпен 78 135 
адам, екінші компонентімен 40 631 адам 
егілді. Облыста коронавирусқа қарсы 
екпе егуге арналған 38 екпе кабинеті, 14 
жылжымалы бригада жұмыс істейді. 
Атап айтқанда, Ақтау қаласында – 17, 
Жаңа�зен шаһарында – 6, Бейнеу 
ауданында – 4, Қарақия ауданында – 2, 
Маңғыстау ауданында – 1, Мұнайлы 
ауданында – 3, Түпқараған ауданында 5 
екпе егу кабинеті жасақталған. Облыс 
бойынша вакциналарды сақтайтын 25 
мұздатқыш, 15 термоконтейнер бар.

Маңғыстауда коронавирусқа қарсы 
екпе алу жұмыстары ақпанда басталды. 
Екпе жұмыстарын жүргізуге 547 меди-
цина қызметкері дайындалып, аттес-
тация дан �тті. Қазір алғашқы меди цина-
лық-санитарлық к�мек мекеме лерінде 
95 мобильді, 53 жедел жәрдем бригадасы 
бар. Облыстағы жедел жәрдем автопаркі 
толықтай жаңарып, медицина лық 
ұйымдар қажетті жабдықтармен толық 
к�лемде қамтылды. Денсаулық сақтау 
нысандары штаттық режимде жұмыс 
істеп тұр. Қазір тұрғындарға 630 
инфекциялық және 60 реанимациялық 
т�сек-орындық 10 стационар қызмет 
к�рсетіп жатыр.

Бүгінде облыс «қызыл аймақта». 
Осыған сәйкес, �ңірде карантин талабы 
күшейтіліп, қызмет к�рсету орындарына 
мониторинг жұмыстары тұрақты түрде 
жүргізілуде. Облыста пандемия бастал-
ғалы бері КВИ індетін жұқтырғандар 
саны 9 693 адамға жетті. Ал биыл қаңтар 
айынан бүгінге дейін 5 992 адам 
коронавирус инфекциясын жұқтырған. 
Бүгінде 7 834 адам аурудан емделіп 
шықты. Bкінішке қарай, вирустан к�з 
жұмғандар саны – 146 адам, оның 69-ы 
жыл басынан бері қайтыс болғандар. 
Соңғы бір тәулікте КВИ жұқтырғандар 
саны 141 адамға жетіп, т�рт адам осы 
індеттен қайтыс болды. 

Мәдина Ж�ЛЕЛҚЫЗЫ,
Маңғыстау облысы

Маңғыстауда вакцина 
алушылар саны артты

Ма��ыстау облысында коронавирус инфекциясына �арсы вакцина-
циялау ж�мыстары белсенді т�рде ж�ріп жатыр. %�ірде вакцинациялау 
нау�аны бастал�ан сәттен бастап екпе ал�андар саны 60 мы�нан асса, 
со��ы екі аптада 20 мы��а жуы� адам ерікті т�рде екпе салдыр�ан. Осы-
лайша, облыста коронавирус�а �арсы вакцина салдыр�андар саны т(рт 
есе артты.



Кәсіп�ой бокста бірнеше 
жекпе-жек �ткізсе де, же�іліс 
дегенні� не екенін білмей келе 
жат�ан �аза�станды� боксшы-
лар бар. Оларды� әр�айсысы 
кәсіби спортта�ы мансабын 
сәтті жал�астырып, чемпион-
ды� ата��а �ол жеткізуді басты 
ма�саты санайды. Біз с�з ет-
келі отыр�ан ринг т�рінде �ар-
сы  ластарын �о�адай жапырып 
ж"рген к"рзі ж#дыры� иелері 
кімдер? $�гіме ауанын сол са�-
ла�тар�а аударайы�. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Ел спортшыларының арасында 
Қанат Ислам мен Жанқош Тұраров-
тың кәсіпқой бокстағы жеңіліссіз 
сериясы #зге боксшы ларға қарағанда 
әлдеқайда к#п. Күзде 37 жасқа то-
латын Қанат Ис лам 28 кездесудің 
22-сін уақытынан бұрын аяқтағаны 
бар. Осы жылы 31 жасын тойлайтын 
Жанқоштың қатарынан 24 кездесуде 
бақ жұл дызы жанды. Оның 17-сін 
мер зімі нен бұрын аяқтады. Бірақ 
қос спорт шы ның да жасы біразға 
кел ді. *сіресе, Қанаттың ендігі чем-
пион дық атаққа таласа алатынына 
се не тіндер аз. Ал Жанқошқа ендігі 
ке зек те тек мықты қарсыластармен 
жұдырықтасқан ж#н. *йтпесе, оның 
да қатардағы ортаңқол боксшы-
лардан еш айырмашылығы болмай 
қалары анық. 

Даңқы жер жарған Рокки Мар-
чиа но мен Флойд Мейвезердің к#р-
сеткішін қайталауы мүмкін деген 
отан дық былғары қолғап шеберлері 
арасынан Данияр Елеусінов (10-0, 6 
КО) пен Жәнібек *лімханұлының 
(10-0, 6 КО) есімі ерекше аталады. 
Данияр қазіргі уақытта еркін агент. Ол 

#ткен айда ғана Matchroom Boxing 
компаниясымен әріптестігін тоқ -
татты. Отандасымыз соңғы кез-
десуін былтыр қарашада #ткізген 
еді. Бұрынғы әлем чемпионы Джу-
лиус Индонгоны жеңіп, орта сал-
мақ тағы IBF Intercontinental белдігін 
ием денді. Ал Жәнібек кейінгі #ткіз-
ген Лас-Вегастағы бокс кешінде 
бұрынғы әлем чемпионы, 30 жастағы 
аме рикалық Роб Брантты жеңді. 
Жек пе-жек орта салмақ дәре жесінде 
#тті және он раундқа есеп телді. Ал-
тыншы раундта *лімханұлы аме ри-
калықты нокдаунға жіберді. Ал се-
гізінші раундтан кейін Брант жекпе-
жек ті жалғастырудан бас тартты. 
Қос боксшының да қазір 10 жекпе-
жекте 10 жеңісі бар. 

Біз #з кезегімізде жоғарыда атап 
#ткен боксшылардың кәсіпқой 
бокс та ғы қарым-қабілеті, деңгейі, 
ша ма-шарқы туралы отандық бокс 
ма  ман дарынан сұрадық. Қазақстан-
ның еңбек сіңірген жаттықтырушысы 
Нұрлан Ақүрпеков қазақстандық 
боксшылардың ешқайсысын б#ліп-
жарғысы келмейтінін айтады. 

– Кәсіпқой бокста барлық бокс-
шыларымыз да тәуір #нер к#рсетіп 
жүр. К#пшілігі біздің тәлімімізді 
алған жігіттер. Даниярға да оң ба-
там ды бергенмін. Жәнібек те сенім-
ді ақтап жүр. Айдос Ербо сынұлы да 
қазақтың атын әлемге шығарсам да 
жүрген боксшы. Садриддиннің де 
ұм тылысы қуантады. Тұрсынбай 
Құлахмет, Бекман Сойлыбаевтарға 
әлі де тәжірибе жинақтау керек. 
Кәсіп қой бокста жүрген отандас-
тары  мыздың рейтингте орны жо-
ғары  лаған сайын қарсыластары да 
мықты бола түсетіні белгілі. Кәсіп-
қой бокстың ерекшелігі сол ғой. 
Үздік ондықтың ішіне кіргеннен 
кейін нағыз жекпе-жектер бастала-
ды. Титулға талас, титулды қорғау 
ай наласында кез десулер #теді,– 
дей  ді білікті маман. 

Ал халықаралық дәредегі спорт 
шебері, Qazaq boxing залының жат-
тық тырушысы Мұхит Амантаев ал-
дағы 2-3 жылдықта қазақстан дықтар 
арасынан әлем чемпиондары шыға-
тынына сенетінін жеткізді. 

– Данияр Елеусінов әлі де үздік 
бокс шылармен кездесу #ткізген жоқ 
деп ойлаймын. Бірақ мен Олимпиада 
чемпионынан к#п үміт күтемін. 
Болашақта бір-екі жылдықта әлем 
чем пионы атанатын шығар. Ал Қа нат 
Исламның жасы қырыққа келіп 
қалды. *лемдік деңгейде кере мет 
же тіс тіктерге жетеді, әлем чем пио ны 
болады деп айта алмаймын. Қанат ол 
уақыттан әлдеқашан #тіп кетті. 5-6 
жыл бұрын мүмкіндігі бол ған. Сад-
рид дин Ахмедов жас, бола шағынан 
үміт күттіретін боксшы. Канадада 
біраз уақыт жаттықты. Жылына 4-5 
кездесу #ткізіп, атақ-абыройы бар, 
танымал боксшы лар мен шығып, #зін 
к#рсете алатын боксшы. Тұрсынбай 
Құлахметтің кәсіпқой бокстағы 
кездесулерін к#р медім. Бірақ әуесқой 
бокстағы жек пе-жектерін к#рдім. 
*зірге беталысы жаман емес. Жолы 
ашық болғай. К#п мамандар мақтап 
жа тыр. Айдос Ербосынұлы да жеңі-
ліс сіз келе жатыр. Оған бокс мәнерін, 
тех никасын #згертуі керек секілді. 
Мық ты қарсыластармен де кездесу 
#т кізгені ж#н. *йтпесе, орта дең гейлі 
боксшылардың бірі болып қа лады. 
*зірге рейтингі жоғары. Сон дықтан 
қарсылас таңдауда қате леспеу керек. 
Жан Кособуцкий де мықты қарсы-
лас тарға жолықпа ды. Мейірім Нұр-
сұл танов Америкада Мадияр 
*шкеев  пен бірге жаттығып жүр. Ол 
әзірге кәсіпқой бокста жақ сы келе 
жатыр. Кездесу #ткізбегелі де біраз 
бол ды. Карантин де кесірін тигізіп 
жат қан болса керек. Алдағы уа қытта 
жағдай жақсарса #зін жақсы қы ры-
нан к#рсетеді әлі, – дейді жат тық-
тырушы. 

Бокс мамандарының кәсіпқой 
рингте жеңісті сериясын жалғап 
жүр ген былғары қолғап шеберлеріне 
берген бағасы осындай. Ең бастысы 
саңлақтарымыз әлемдік аренада 
жеңісті жолынан жаңылмай, қазақ 
бок сының абыройын асқақтата түс-
се екен. 
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Жеңілмеген қазақ боксшылары

$лемде су тапшылы�ы бас-
ты мәселеге айналды. %зен-
к�лдерді� суы таязданып, �ар 
мен жа�бырды� сирек болуы 
�#р�а�шылы�ты� артын �уа�-
шылы��а #ластырып т#р. Ба-
тыс ��ірлерді� топыра�ы эро-
зия�а #шырап, кей аудан-
ауыл   дарда т�рт т"лікті� тісіне 
ілі  гер к�кті к�рме геніміз ге бі-
раз жыл болды. Ма� �ыстау 
мен Атырау, *ызылорда об-
лыс   та рында �уа�шылы�ты� 
ар  ты ж#т�а айналып кету �аупі 
бар.

Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

Бұған биыл Маңғыстау мен 
Қызылорда облыстарында ірі қара 
малдардың мыңдап #луі дәлел. 
Қуаңшылық – табиғи жағдай 
екенін ескерсек те, қамсыз қалу – 
т#рт түлік малдан айырып, халықты 
азығынан қағып тентіретіп жібе-
ретінін түйсіне алмай келеміз. Осы 
енжарлық күні кеше Ауыл шаруа-
шылығы министрі Сапархан Ома-
ров ты отставкаға кетірді. 

Маңғыстаудың #зінде жаппай 
қырыл ған малдың саны 3 мыңға 
жетті. Қуаң шылықтан зардап шегіп 
отырған елге мал азығын саудалау-
шылар бір тонна ш#птің орташа 
бағасын 23 мың теңге, ал кейбір 
аймақта 42 мың теңге етіп, пайда 
к#ре бастады.

Батыс #ңірдегі екі аймақтың 
басындағы қазіргі хәлді Атырау 
аймағы да #ткеруі де мүмкін деген 
болжамдар айтылып жатыр. Алайда 
сәуір айында молынан жауған тұщы 
жаңбыр биыл атыраулықтар үшін 
үлкен олжа болып тұр. Бұл Нарын 
бойы аумағындағы жайылымдық 
жерлерде к#кті к#бейтіп, т#рт түлік 
малдың әзірге қарыны тоқ. Нарын 
аумағындағы шаруа қожалық иесі 
Нұрхат Құмарбековтің айтуынша, 
наурыз-сәуір айында жауған тұщы 
жаң бырдан соң к#к қаулап шығып, 
жылқы мен қойлар еркін жайылып 
жатыр. Малдың қыстық азығы да 
осы жайылымдық жерден дайын-
далады. Ал кебек жемді Қостанайдан 
20 келісін 1 800 теңгеден сатып 
алып отыр. 

Исатай ауданы әкімінің орын-
басары Еркебулан Нұрланұлының 
айтуынша, ау данда 292 шаруа 
қожалығы тіркелген. Ауыл шаруа-
шылығы жалпы #німінің к#лемі 2,7 
млрд теңге болып, жалпы #нім шы-
ғарылымы 102,5 пайыз болып отыр. 
Жеке тұрғындар мен шаруа қожа-
лық тары бо йынша мал қыс тағына 
қажетті 78,6 мың тонна пішен нің 14 
пайызы дайындалды. Мал азы ғы-
ның 60 пайызы к#ршілес Батыс 
Қазақстан облысынан, 40 пайызы 
аудандағы құм #ңірінен дайын-
далады. 

– Құрманғазы ауданындағы 
шекаралас аймақта Теңіз жағасын-
дағы Новинск аймағында Шекара 
заставасының және Құрманғазы 
ауданы әкімдігі келісімі арқылы 
тұрғындарға ш#п шабуға орын 

белгіледік. Округ әкімдіктері арқы-
лы хабарланып, ш#п шабу науқа-
нында сол аймақтан ұйымдастыру 
жоспарланып отыр. Ауданның 35 
пайыз т#рт түлік малы Нарын құмы 
#ңірінде орналасқан. Биылғы 
к#ктемгі мезгілде жауын-шашын-
ның жерге мол түсуінен құм #ңірін-
де мал азығының тапшылығы 
байқалмайды. Қысқы мал азығы да 
сол #ңірден дайын далады. Қалған 
65 пайыз т#рт түлік мал қатқылда 
тіркелген. Бұл #ңірдегі мал дар дың 
бір б#лігі Каспий теңізі жағалауын-
да, енді бір б#лігі аудан аумағында, 
канал жағасында жайылады. Есепті 
мерзімде 600 га (13 шаруа қожалығы) 
лимандық алқап тардағы к#лтабан-
дарға суару-суландыру жүйелерінен 
су шығару арқылы табиғи шабын-
дықтарды пайдаланып, мал азық-

тарын дайындау жоспарда тұр, – 
дейді Еркебулан Нұрланұлы. 

Атырау облыстық Ауыл шаруа-
шылығы басқармасының басшысы 
Амангелді Саламаттың айтуынша, 
2021 -2022 жылдарға 573 740 мың 
тонна ірі сабақты мал азығы қажет 
болса, оның 22 055 мың тоннасы 
– былтырдан қалған азық қоры. 
Нақты дайындалатыны – 551 685 
м ы ң  т о н н а .  L ң і р д е  ж ау ы н -
шашынның болмауы, #р суларының 
келмеуіне байланысты жергілікті 
жерден мал азығының 52,4 пайызы 
ғана дайындалады. К#ршілес Батыс 
Қазақстан, Ақт#бе облыстарының 
аумағынан 12,9 пайыз пішен 
дайындалса, 176 568 мың тоннасы 
сатылып алынады. Атырау мал 
азығының 30,7 пайызын сатып ала-
ды. Орташа 1 орамның құны 

8-15мың теңгенің айналасы. Ірі 
сабақ ты мал азы ғына дайындық 
жұмыстары қала және ау дандарда 
жүргізіліп жатыр. Қызылқоға ауданы 
бойынша 6 455 мың тонна шабылды. 
1 орамның құны – 6 мың теңге.

Жердің киесі бар. Оны баптай 
білсек, малға #ріс, елге құт. Қазір 
Атырау облысы аумағының 80 па-
йызы – жайылым және шабындық 
жерлер. Бұл ауқымды алқаптар ды 
#з мақсатында пайдаланса, арзан да 
сапалы мал #німдерін #ндіруге 
жеткілікті. Кейінгі жылдардағы 
дерек бойынша, облыстағы барлық 
санаттағы құрылым мен қосалқы 
шаруашылықтар аталған алқап тар-
дың 35-40 пайызын пайдаланып 
жатыр. Олардың к#п б#лігі құмды 
және сазды жерлерге, ш#л және 
ш#лейт аймақта орналасқан.

Қосыбек ИРЗАҒАЛИЕВ, 
Ауыл шаруа шылығы 
ғылымдарының докторы: 

– Биылғы к#ктемгі  тұщы 
жаңбыр мал шаруашылығы үшін 
едәуір к#мек болып тұр. *сіресе, 
Нарын бойындағы жайылым жер-
лер дегі малшылар үшін үлкен олжа 
болды. Нарын бойындағы жер-
лердегі мал жайылымдары ежелден 
бері мал жаюға құтты мекен болып 
келген. Кеңес Одағы кезінде бұл 
#ңірлерге мал қыстату, қоныстану 
шаруашылықтар мен жеке мал шы-
лар арасында талас-тартыс туғы-
затын. Қазір осы жерлердің к#п-
шілігі бос жатыр, пайдаланылмайды. 
Оның себебі облыста мал басының 
азаюы, бұрынғы жайылым алқап-
тарда тұщы жерасты су к#здерінің 
сарқылуы және экологиялық, 
антропогендік факторлар әсерінен 
болып отыр. Қазіргі кейбір шаруа 
қожалықтары малдарын шалғай, 
құнарлы жайылымдарға шығаруға 
к#ңіл б#лмейді. Бүгінде заманауи 
мал шаруашылығын қарқынды 
дамыту үрдісінде ежелгі бабалар 
әдісінің ескерілмеуі #кінішті. Ал 
қысы-жазы бір орында отырған дық-
тан жер тозып, мал азықтық #сім-
діктердің түрі азайып, жайы лым дар 
шаруашылық айналымынан шығып, 
жаппай эрозияға ұшырап жатыр. 

Осы бағытта нақты жұмыстар 
жүр гізуде тереңде жатқан жерасты 
су лардың к#здерін табу жұмыс тары-
на аса к#ңіл б#лген дұрыс. Облыс 
к#лемінде бұл жұмысты жүр гізу 
ғарыштық зерттеулер түсі рілімдеріне 
сүйенсе ғана шешілетіні с#зсіз. Бұл 
инвесторлы Атырау ай мағы үшін аса 
к#п шығын да әкелмейді. Ал т#рт 
түлік мал санын азайтып алсақ, 
оның орнын толтыру үшін қыруар 
қар жы керек болары айтпаса да түсі-
нікті. Қалай десек те, жергілікті ат-
қарушы билік бұл мәселені шешуге 
бі лек сыбана кіріспесе, шаруа қо-
жалықтары мал дарын шалғай жат-
қан құнарлы жайы  лым жерлерге 
шы ғарып бақпаса, шынды ғында да 
Маң  ғыстау мен Қызылордадағы 
жұт тың белгісі Атырауға да жетпесіне 
еш кім кепілдік бере алмайды. 

Атырау облысы

Жайылым жерлер эрозияға ұшырап жатыр

 Ілияс Жансүгіров атындағы Жетісу университеті жоғары оқу 
орындарының профессор-оқытушылық құрамы мен ғылыми

қызметкерлерінің лауазымдарға конкурстық орналасуы 
ережелері бойынша  профессор-оқытушылық құрамының  бос 
қызмет орындарына (кафедра меңгерушісі, профессор, 
қауымдастырылған профессор (доцент), оқытушы-дәріскер, 
оқытушы-ассистент лауазымдарына) конкурс жариялайды.      

Бос орындар туралы мәліметтерді және құжаттарды 
тапсыру мерзімін https://zhetysu.edu.kz сайтынан к#руге 
болады. 

Конкурсқа қатысу үшін қажетті құжаттар:
1. Басқарма т#рағасы – ректордың атына жазылған #тініш;
2. Кадрларды есепке алу бойынша жеке іс парағы, #мірбаян;
3. Түйіндеме;
4. Мінездеме; 
5. Жоғары білімі және ғылыми дәрежесі туралы 

дипломдарының, ғылыми атағы туралы аттестатының 
нотариалды расталған к#шірмелері;

6. Ғылыми жұмыстары мен #нертабыстарының тізімі 
(болған жағдайда);

7. Қайта даярлау және біліктілікті арттыру туралы серти-
фикаттарының к#шірмелері (соңғы 3 жыл);

8. № 086 нысанындағы  медициналық анықтама.
9. Тіркеуде тұрмайтыны туралы наркологиялық және 

психоневрологиялық ұйымдардан анықтама.
10. Қазақстан Республикасы Бас прокуратурасының 

Құқықтық статистика және арнайы есепке алу ж#ніндегі 
комитетінің есептері бойынша тұлғаның қылмыстық 
құқықбұзушылық жасағаны туралы мәліметтердің болуы не 
болмауы туралы анықтама.

Құжаттар тапсыру мерзімі: хабарландыру жарияланған 
күннен бастап 30 күн.  

Құжаттарды мына мекенжайға тапсыру керек:                                                                              
Талдықорған қаласы, Жансүгіров қ., 187а, І. Жансүгіров 

атындағы ЖУ
Персоналды басқару және құжат айналымы б)лімі, тел.: 

22-00-51.

16 үміткер талапқа 
сай келмеді 

Орташа бәсекелестік дең-
гейі 3,9 адамнан келеді. Ұсы-
нылған 279 үміткердің 249-ы 
– ер, 30-ы – әйел дер қауымы-
нан. Үміткер лер дің орташа 
жасы – 41 жас. Бұл туралы 
Тал ды қорғанда #ңірдегі ауыл-
дық округтердің әкімдеріне 
үміткерлерді ұсыну қорытын-
дылары туралы #ткен брифинг 
барысында облыстық аумақтық 
сайлау комис сия сы ның мүшесі 
Қаһарман Жақсы лық мәлім-
деді.

Облыстық аумақтық сайлау 
комиссиясы мүшесінің айтуы-
на қарағанда,  жалпы Алматы 
об лы сында 71 ауылдық округте 
әкім дер сайлауы #теді. Бұл 
ретте 60 әкім #кілеттік мерзімі-
нің аяқталуына байланысты, 
11-і #кілеттіктерін мерзімінен 
бұрын тоқтатуға байланысты 
сайлан ады. Lз кандидаттарын 
ұсынған саяси партиялар қата-
рында «Nur Otan» партиясы, 
«Ауыл» ХДПП, «Ақ Жол» ҚДП, 
АDAL СП, ҚХП, ЖСДП бар.

«Ұсынылғандар арасындағы 
154 үміткер – жұмыс істеп жүр-
ген мемлекеттік қызметшілер, 
32-і - коммерциялық құрылым-
дардың #кілдері, 70-і – бюд-
жет тік ұйымдардың қызмет-
керлері, 10-ы уақытша жұмыс 
істемейді, 3-еуі – қоғамдық 
бірлестіктердің #кілдері, 6-ы 
– #зін-#зі жұмыс пен қам-
тығандар, 3-еуі ішкі істер және 
әскери салада қызмет еткен 
зей нет керлер. Арасында ғылы-
ми дәрежесі бар кандидат та 
бар», – деді Қаһарман Жақсы-
лық.

Биылғы 10 шілдедегі дерек 
бойынша 279 үміткердің 159-ы  
тіркелген (56,6%).Түрлі себеп-
тер мен 23 адам үміткерлікке 
тір кеу ден #тпеген. Олардың  
16-сы талаптарға сәйкес кел-
месе, 7-і #з кандидатурасын 
алып тастау туралы #тініш-
теріне сәй кес тізімнен шыға-
рылыпты.

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

Алматы облысында ауылды� округ әкімдеріні� 
сайлауына саяси партиялардан және �зін-�зі #сыну 
ар�ылы 279 "міткер #сынылыпты.
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